
Kronikár František Tóth v mestskej 
kronike z roku 1960 napísal: „U 
stupavských detí zna ne vzrastá ve ký 

záujem o vzdelanie rôznych smerov. Mnohé deti 
svoje záujmy v škole uplatnili aj pri vstupe do 
života, po ukon ení štúdia. Niektoré sa rozhodli 
pracova  v hospodárskom alebo politickom živote, 
mnohé sa rozhodli vyda  na cestu umenia. Preto 
sa v Stupave pri Osvetovej besede zriadila v roku 
1959 aj hudobná škola. 

Hudobná škola v Stupave pri Osvetovej besede bola 
zriadená a za ala svoju výchovnú innos  v roku 
1959. Výchovnú innos  viedol u ite  Ladislav 
Kudijovský. Pri otvorení sa do hudobnej školy pri-
hlásilo do pä desiat detí. Bolo tu zrejme vidie , že 
mnoho detí má záujem o hudobné umenie. Od zapo-
atia školy tu ú inkovali u itelia Gabriela Kri-

vo ová, Gustáv Beseda, Karol Šipoš a Kubala. 

Ešte v roku 1960 viedol hudobnú školu ako ria-
dite  Dunaj. Hudobná škola pri Osvetovej besede 
bola riadne schválená ako Hudobná škola v Stupave 
až 9. februára 1961. Avšak už v septembri r. 1962 
bola škola premenovaná a schválená ako Škola 
udového umenia v Stupave. Funkciou riadite a 
tejto školy bola poverená Drahomíra Horváthová. 
Škola je umiestnená v budove pred MNV vo dvore 
a v predných miestnostiach od ulice je stanica požiar-
nej ochrany. Budova školy vo dvore je prízemná 
a bola vo akedy majetkom grófa.“ 

Škola dnes
V sú asnosti navštevuje základnú ume-

leckú školu 813 žiakov v štyroch odboroch –  
hudobnom (329), výtvarnom (369), tane nom 
(52) a literárno-dramatickom (63). Úlohou jej 
pedagógov je nau i  deti nielen zvládnu  svoj 

hudobný nástroj po technickej stránke, prí-
padne zvládnu  výtvarné, tane né i divadelné 
techniky, ale ove a dôležitejšie vždy bolo a je 
vies  deti k láske k umeniu, otvára  im nové 
obzory a vychováva  kultúrnych udí, otvo-
rených a empatických vo i iným. 

Margita Vicianová pracuje v základnej ume-
leckej škole od roku 1997 a od roku 2000 je 
aj jej riadite kou. Okrem toho vyu uje i hru 
na husliach. 

Prezra te nám, ako vnímate posun 
detí, ktoré školu navštevujú?

V za iatkoch nemali deti ve a možností, ako vyu-
ži  svoj vo ný as. Teraz je možností ove a viac, ale 
stále k nám chodí ve a  žiakov. Sú to deti našich 
absolventov a tiež deti, ktoré nemajú v rodine ani 
výtvarníka, ani hudobníka. Naopak, bojujeme 
s tým, že ve ký záujem o štúdium  v ZUŠ nevieme 
kapacitne uspokoji . Vidíme aj to, že dnešné deti sú 
pre ažené a venujú sa nadmiere aktivít.

Sú rovnako talentované ako v minu-
losti?

Kedysi svojmu záujmu a talentu venovali viac 
asu. Teraz to majú ako jednu z mnohých aktivít.

STUPAVSKÉ NOVINY

Aprílové vydanie prináša najmä infor-
mácie z nášho mesta. Ako sme volili 
v prezidentských vo bách, o je nové 
na našej základnej škole, o majú nové 
záhradkári a v elári. Nechýbajú ani 
dôležité oznamy samosprávy. V strede 
novín nájdete cestovný poriadok auto-
busovej linky 216, ktorá premáva po 
Stupave a odvezie vás až k nákup-
nému centru v Boroch. Vyskúšajte si 
hromadnú dopravu alebo sa len jed-
noducho prejdite napríklad do parku, 
kde bude v máji bohatý kultúrny 
program. Kalendár podujatí prezradí 
viac. akáme na správy aj od vás. Sta í 
napísa  na: noviny@stupava.sk.

Vaša redakcia
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Láska k umeniu
Základná umelecká škola v Stupave za ala písa  svoju
históriu v roku 1959. V týchto d och tak oslavuje už svoje 
65. narodeniny.

ŠKOLSTVO
MOBIL NA ZÁKLADNEJ 
ŠKOLE?

Rezort školstva navrhol zákaz používa-
nia mobilných telefónov na základných 
školách. Reaguje tým na alarmujúce infor-
mácie a dáta o nepriaznivom vplyve mobi-
lov na výsledky a dušenú pohodu žiakov 
a žia ok. Cie om zákazu nie je odstráne-
nie digitálnych technológií zo škôl, ale 
ich premyslené a rozumné využívanie.  rr

PZ STUPAVA-MÁST
ČISTÝ REVÍR

V sobotu 6. apríla sa konala uprato-
vacia akcia, ktorú zorganizovalo po ov-
nícke združenie Stupava-Mást. „Viac 
ako 60 dobrovo níkov, po ovníkov aj 
nadšencov po ovníctva a priate ov prí-
rody nazbieralo dva plné kontajnery 
odpadu, ktorý bude VPS triedi  a likvi-
dova ,” potvrdil predseda PZ Radoslav 
Rigler. akujeme. švo 

OZNAMY MESTA
PRIJÍMANIE DETÍ DO MŠ

Prijímanie detí do MŠ v Stupave pre školský 
rok 2024/2025 bude prebieha  v máji. 

V Stupave máme v sú asnosti štyri predškol-
ské zariadenia – materské školy, ktorých zria-

ovate om je mesto Stupava, a to:
1. Materská škola Hviezdoslavova 674, 
Stupava – www.mshviezdoslavova.sk
2. Materská škola Janka Krá a 1, Stupava – 
www.msjkralastupava.sk
3. Materská škola Marcheggská 58, Stupava 
– www.msmarcheggska.edupage.org
4. Materská škola Ružová 7, Stupava – 
www.msruzovastupava.sk

NÁVŠTEVA 
Z MINISTERSTVA 

Vo štvrtok 4. apríla navštívili 
Stupavu minister investícií, 
regionálneho rozvoja a infor-

matizácie Slovenskej republiky Richard 
Raši a štátny tajomník Michal Kali ák. 
Pozreli si zrealizovanú stavbu ekocentra 
z opera ného programu Interreg V-A Slo-
venská republika – Rakúsko a zárove  sa 

informovali o budúcej revitalizácii Kaštie -
skeho parku. Ako uviedol primátor mesta 
Peter Novisedlák, diskutovali aj o alšom 
využití eurofondov, a to najmä z poh adu 
zefektívnenia ich erpania, zjednodušenia 
procesu verejného obstarávania a  celko-
vého navýšenia finan ných prostriedkov 
pre regióny. Na záver svojej návštevy sa 
minister spolu so štátnym tajomníkom 
podpísali do pamätnej knihy mesta.

 pie, foto: Peter Kubi ka

ŠPORT
STUPAVSKÉ HRY

Po vydarenom nultom ro níku bude MKIC, 
mesto Stupava a ZŠ kpt. Nálepku v spolupráci 
so športovými klubmi v našom meste organizo-
va  prvý ro ník športového festivalu pre všet-
kých: STUPAVSKÉ HRY. Zapoji  
sa môžu deti aj ich rodi ia. 
Kona  sa bude 1. júna 
v ase od 10.00 – 16.00 hod. 
v areáli základnej školy.  rr

(pokra ovanie na str. 2)

(pokra ovanie na str. 2)
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CESTOVNÝ PORIADOK 
IDS BK !  
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Ako riadite ka sa okrem detí musíte 
stara  aj o svoj pedagogický kolektív. 
Ko ko  u ite ov v sú asnosti na vašej 
škole pôsobí?

Naš astie, máme malú fluktuáciu, mnohí u i-
telia u ia na našej škole naozaj dlhé roky. Máme 
29 pedagógov.

Od roku 1969 sídli škola v priesto-
roch, ktoré patria katolíckej cirkvi. 
Od roku 2002 ste samostatným práv-
nym subjektom, zria ovate om kto-
rého je mesto Stupava. Priestory vám 
už dávno nesta ia nielen kapacitne. 
Aj vzh adom na 65-ro nú existenciu 
si škola ur ite zaslúži priestory, ktoré 
by lepšie vyhovovali jej potrebám 
a rastúcemu záujmu o štúdium. 

Nové priestory h adáme naozaj intenzívne. 
Náš literárno-dramatický a výtvarný odbor síd-

lia v priestoroch mestského kultúrneho a informa -
ného centra, hudobné odbory zase  v cirkevných 
priestoroch na Cintorínskej ulici.

V roku 2020 bola Mestským zastupi-
te stvom v Stupave schválená kon-
cepcia rozvoja ZUŠ, ktorá ur uje 
základné východiská a požiadavky na 
možnú relokáciu školy v nasledujúcich 
rokoch. o presne to znamená?

O možnostiach nášho pres ahovania do vyhovu-
júcich priestorov komunikujeme s mestom Stupa-

vou. Okrem toho sa snažíme dohodnú , aby cirkev 
do priestorov investovala a zrekonštruovala ich. 

Vaša škola vychováva nielen mladých 
umelcov, ale prispieva aj ku komunit-
nému životu v meste. Ako vnímate 
toto svoje pôsobenie? 

Svoju innos  sa snažíme robi  vždy na sto per-
cent. V našom snažení nás povzbudzuje najmä ener-
gia, ktorá vzniká pri spolo ných akciách. i už sú 
to rodinné koncerty, alebo ples, ktorý sme si zorga-
nizovali už po druhý raz. Na našich podujatiach 
sa stretnú rodi ia aj starí rodi ia a spolu sa tešia 
z toho, o sa ich deti nau ili. Vidia ich na pódiu 
a tlieskajú. Sú to úsmevy a asto aj slzy dojatia. 
Teší ma tiež, že na ZUŠ-ke máme zomknutý kolek-
tív pedagógov, v ktorom sa dobre pracuje. Na svoje 
výro ie pripravujeme sériu kultúrnych podujatí, 
vrcholom ktorých bude slávnostný koncert. Usku-
to ní sa 17. mája o 18.00 hod. vo ve kej sále Kul-
túrneho domu v Stupave. 

Aké alšie podujatia ešte pripravujete? 
Na oslavu nášho 65. výro ia by sme chceli pozva  

všetkých Stupav anov. Prezentova  sa budú žiaci 
jednotlivých odborov. Ako prvý sa uskuto nil kon-
cert k D u u ite ov. Výtvarný odbor usporiada dve 
závere né výstavy žiakov. V priestoroch Stupavskej 
synagógy sa 3. mája o 18.00 hod. uskuto ní verni-
sáž výstavy žiakov z triedy M. Kolembusovej a vo 
výstavnej sále MKIC bude 16. mája o 17.00 hod. 
vernisáž výstavy žiakov z tried J. Hanovej, M. Bur-
cla a P. Šev íkovej. Žiaci literárno-dramatického 
odboru a tane ného odboru pripravujú na 11. júna 
o 16.30 hod. Ve er divadla a tanca. Toto poduja-
tie sa bude kona  v kine v MKIC.

Vrcholným podujatím bude slávnostný koncert 
k 65.výro iu založenia ZUŠ v Stupave. Napláno-
vaný je na piatok 17. mája o 18.00 hod. a usku-
to ní sa vo ve kej sále MKIC. 

Tešíme sa na spolo né stretnutie so všetkými, ktorí 
chcú s nami toto výro ie oslávi .

Eva Švo avová, foto: autorka, Peter Kubi ka

(pokra ovanie zo str. 1)

Výsledky volieb prezidenta slovenskej republiky v stupave

Ivan Korčok: 3 780 hlasov

Peter Pelegrini: 1 346 hlasov

Štefan Harabin: 543 hlasov 

Ján Kubiš: 138 hlasov 

Igor Matovič: 94 hlasov

Patrik Dubovský: 49 hlasov

Marián Kotleba: 22 hlasov

Milan Náhlik: 6 hlasov

Andrej Danko dostal: 4 hlasy

Krisztián Forró: 2 hlasy 

Róbert Švec: 1 hlas

Ivan Korčok: 4 541 hlasov

Peter Pelegrini: 2 372 hlasov

Ako sme volili v 1. kole d a – 23. marca 2024 

Peter Pellegrini do svojho úradu nastúpi 15. júna 2024 
a stane sa tak šiestym prezidentom samostatného Slovenska.
Ve ké po akovanie patrí zamestnancom samosprávy, ktorí pripravovali volebné miestnosti, za-
bezpe ovali rozvoz, distribúciu volebných urien a letákov, lenov do komisií a mnoho iných úloh.

Druhé kolo volieb sa konalo 6. 4. 2024.

Celoslovenské výsledky volieb

11
kandidátov

účasť

62,75 %

účasť

72,4 %

53,1% 46,9%

platných 
odovzdaných 

hlasov

5 985

z 9 583 
voličov prišlo  

6 013

z 9 604 
voličov prišlo  

6 961

Peter 
Pelegrini
1 409 255 hlasov

Ivan 
Korčok

1 243 709 hlasov

(pokra ovanie zo str. 1)
Podmienky prijatia do MŠ

Na predprimárne vzdelávanie sa prednostne 
prijímajú deti, pre ktoré je plnenie predprimár-
neho vzdelávania povinné (die a, ktoré dosiahne 
pä  rokov veku do 31. augusta príslušného kalen-
dárneho roka) a následne deti, ktoré majú právo 
na prijatie na predprimárne vzdelávanie (deti, 
ktoré dov šia 4 roky do 31. augusta príslušného 
kalendárneho roka). Ostatné podmienky prijíma-
nia ur ia riadite ky materských škôl ( alej aj ako 
„MŠ“) a zverejnia ich na svojom webovom sídle. 
Zákonný zástupca podáva žiados  o prijatie die-
a a do spádovej materskej školy pod a miesta 

trvalého pobytu die a a.
Spádové oblasti pre jednotlivé 

materské školy nájdete vo VZN . 
1/2024 o spádových územiach 
materských škôl v zria ovate -
skej pôsobnosti mesta Stupavy:

Ak spádová MŠ nebude ma  kapacitné možnosti na 
prijatie die a a, riadite  spádovej MŠ vydá rozhodnu-
tie o neprijatí a oznámi neprijatie takéhoto die a a 
zria ovate ovi materskej školy. Následne zria ovate  
vykoná všetky potrebné úkony, aby die a na predpri-

márne vzdelávanie prijal riadite  akejko vek MŠ, kto-
rej je zria ovate om. Žiados  o prijatie die a a na 
predprimárne vzdelávanie v spádovej MŠ sa považuje 
za žiados  o prijatie die a a na predprimárne vzde-
lávanie v MŠ, ktorej zria ovate om je mesto. Nie je 
preto potrebné ani žiaduce, aby zákonný zástupca 
podával žiadosti do viacerých MŠ v meste Stupave.

Spôsob a termín prijímania
Žiadosti rodi a o prijatie die a a na predpri-

márne vzdelávanie do materskej školy ( alej len 
„žiados “) na príslušný školský rok sa budú podá-
va  v ase od 1. mája do 31. mája príslušného 
kalendárneho roka.

Die a sa do materskej školy prijíma na zák-
lade písomnej žiadosti zákonného zástupcu, ktorú 
predloží riadite ovi danej materskej školy, spolu 
s potvrdením o zdravotnej spôsobilosti die a a od 
všeobecného lekára pre deti a dorast. Potvrdenie 
o zdravotnej spôsobilosti die a a musí obsahova  
aj údaj o povinnom o kovaní die a a. Žiados  musí 
by  podpísaná obidvomi zákonnými zástupcami.

Konkrétny termín (konkrétne dni, prípadne aj 
asové rozpätie v rámci jednotlivých dní) a miesto 

podávania žiadostí ur ia a zverejnia riadite ky 

materských škôl. Na prijímanie detí pre školský 
rok 2024/2025 si stanovili nasledujúce termíny 
s osobnou návštevou:

MŠ J. Krá a – 6. 5. 2024
MŠ Hviezdoslavova – 7. 5. 2024 
MŠ Ružová – 9. 5. 2024
MŠ Marcheggská – 10. 5. 2024

Zákonný zástupca môže 
poda  žiados :
– osobne, 
– poštou alebo kuriérom na adresu materskej školy, 
– e-mailom alebo odoslaním naskenovaného pod-
písaného tla iva prostredníctvom e-mailu.
Rodi  môže žiados  doru i  aj prostredníctvom: 
– elektronického podania doru eného do elektro-
nickej schránky materskej školy alebo
– elektronického dokumentu, ktorý je autorizovaný 
kvali  kovaným elektronickým podpisom.

Die a môže plni  povinné predprimárne vzdelá-
vanie aj v inej ako spádovej materskej škole, ak ho 
riadite  tejto materskej školy prijme. Die a môže 
plni  povinné predprimárne vzdelávanie mimo 
obce, v ktorej má trvalý pobyt, na základe rozhod-

nutia riadite a materskej školy o prijatí do mater-
skej školy, do ktorej ho hlási zákonný zástupca.

Všetky potrebné dokumenty a žiadosti je možné 
nájs  na webových stránkach jednotlivých MŠ. 
Okrem už spomenutých existujúcich materských 
škôl v Stupave bude k 1. septembru 2024 zria-
dená aj nová Materská škola na Zvon ekovej ulici. 
Nako ko nová materská škola ešte nemá o  ciálne 
webové sídlo, informácie o prijímaní detí do tejto MŠ 
budú uverej ované na webstránke mesta Stupavy 
www.stupava.sk, kde bude za týmto ú elom zriadený 
banner s názvom „Materská škola Zvon eková“. 
Rodi ia tu nájdu tla ivá na prihlásenie die a a, 
ktoré vyplnené a podpísané oboma rodi mi môžu 
prinies  priamo do materskej školy v termínoch: 6. 5. 
a 7. 5. v ase od 14.00 do 17.00 hod. alebo d a 10. 5. 
v ase od 8.00 do 12.00 hod. Zárove  si  v tomto 
ase môžu urobi  malú prehliadku priestorov MŠ. 

Prihlášky však môžu rodi ia prinies  do konca 
mája aj na Mestský úrad Stupava, prípadne posla  
poštou/elektronicky na adresu: Mestský úrad 
Stupava, Mgr. Beáta Veltschmidová, Školský úrad, 
Hlavná 1/24, 900 31 Stupava/beata.veltschmi-
dova@stupava.sk.

rr

Margita Vicianová, riadite ka ZUŠ



V úvodnej informácii o dianí v meste 
primátor informoval, že k projektu 
Materskej školy Zvon eková prebie-

hajú tri kolauda né konania – na stavbu, na 
spevnené plochy a vodoprávne konania. Popri 
procese zaradenia do siete školských zaria-
dení mesto zabezpe uje aj vybavenie areálu 
poslednými detailmi, ktoré sú nevyhnutné 
na spustenie prevádzky. Mesto akajú výbe-
rové konania na pedagogických a nepedago-
gických zamestnancov.

Kolauda né konanie prebieha aj pri dostavbe 
Materskej školy na Ružovej ulici a následne 
bude zabezpe ené vybavenie prístavby škôlky. 
Riadite ka má už pre úrady spracované pod-
klady, ktoré súvisia s rozšírením kme ovej pre-
vádzky školy. 

ÚZEMNÝ PLÁN
Mestu bol doru ený spracovaný návrh 

nového územného plánu mesta od spracovate-
ov. Po verejnom prerokovaní, t. j. po zverejnení 
návrhu a následnom vyhodnotení pripomie-
nok, sa pripraví istopis, ktorý sa pod a § 25 
stavebného zákona pošle na posúdenie na 
Okresný úrad Bratislava a po prijatí stanoviska 
okresného úradu sa môže pristúpi  k schva o-
vaniu mestským zastupite stvom.

VŠEOBECNE ZÁVÄZNÉ
NARIADENIA

Poslanci schválili viacero všeobecne záväz-
ných nariadení, medzi nimi i všeobecne záväzné 
nariadenie mesta . 1/2024 o spádových úze-
miach materských škôl v zria ovate skej 
pôsobnosti mesta Stupavy.

Od školského roka 2024/2025 sa po íta 
s rozšírenou kapacitou dvoch tried v Mater-
skej škole Ružová a so zriadením novej 
Materskej školy na Zvon ekovej ulici, z oho 
vyplynula potreba ur i  nové spádové úze-
mia MŠ. Pri ich ur ovaní 
sa vychádzalo z po tu detí 
s povinným predprimárnym 
vzdelávaním (tzv. predško-
lákov) a trvalým pobytom 
v Stupave pre školský rok 
2024/2025, ako aj z územného rozloženia 
obytných zón v meste.

alším zo schválených VZN bolo všeobecne 
záväzné nariadenie mesta Stupavy . 2/2024 
o podmienkach umiest ovania volebných 
plagátov na verejných priestranstvách po as 
volebnej kampane na území mesta Stupavy.

Mesto má zákonnú povinnos  poskytnú  
a ustanovi  podmienky na umiest ovanie 
volebných plagátov na verejných priestran-
stvách po as volebnej kampane. Novoprijaté 

VZN aktualizuje platnú legislatívu a mení 
po et a umiestnenie plôch na vylepovanie 
volebných plagátov. Ako plochy na vylepo-
vanie volebných plagátov sa doteraz použí-
vali betónové valce, ktoré sa umiest ovali na 
viacero verejných miest. Po novom je na tento 
ú el vyhradená iba jedna plocha – informa ná 
tabu a na Agátovej ulici pri Mestskom kultúr-
nom a informa nom centre.

NOVÁ SMERNICA
Schválená bola aj smernica . 3/2024 o vyba-

vovaní oznámení o protispolo enskej innosti, 
ktorá usmer uje, ako má postupova  zamest-
nanec mesta, ak zistí, že sa koná nie o proti-
zákonné. Zamestnanec môže oznámi  zistenú 
protispolo enskú innos  a má ochranu, aby ho 
zamestnávate  nemohol perzekvova . Hlavná 
kontrolórka mesta uviedla, že ide o také ozná-
menia, ktoré sa týkajú napríklad trestného 
inu poškodzovania finan ných záujmov EÚ, 

trestného inu machinácií pri verejnom obsta-
rávaní, korupcie a iné.

PROJEKT NA CHODNÍK 
Z POLYGÓNU

Mestské zastupite stvo prijalo uznesenie, 
ktorým uložilo mestskému úradu povinnos  
obstara  vypracovanie projektu pre územné 
rozhodnutie, stavebné povolenie a inžiniersku 
innos  pre chodník z lokality Pod Kopcami 

(Polygón) po existujúci chodník pri ulici Pod 
V škom. Toto uznesenie sa nezaoberá financo-
vaním výstavby, ide len o projektovú prípravu.

DOPRAVNO -KAPACITNÉ
POSÚDENIE

Poslanec Ján Kušnír predložil návrh na 
spracovanie dopravno -kapacitného posúde-
nia (DKP) pre centrálnu dopravnú os mesta, 
tvorenú ulicami Hlavná a Malacká, od križo-
vatky s Mlynskou až po Polygón. Výsledok 
tohto DKP sa môže použi  aj pre všetky uva-
žované investície. Pre financovanie realizácie 
DKP sa odporú a preveri , resp. ur i  spô-
sob verejno -súkromného partnerstva, v aka 
ktorému by sa na spracovaní DKP finan ne 
podie ali spolo ne súkromní investori a mesto 
Stupava. Z predbežného prieskumu sa prie-
merná hodnota zákazky pohybuje na úrovni 
32 000 eur bez DPH. Poslanec zárove  uvie-
dol, že by vedel zadefinova  potenciálnych 
investorov. Mestské zastupite stvo odporu ilo 
primátorovi vyvola  rokovanie s potenciálnym 
investorom pre prípravu a vypracovanie tohto 
dopravno -kapacitného posúdenia.

PROJEKT PRE PUMPTRACK
Komisia školstva a športu sa od minu-

lého roka zaoberá myšlienkou vybudovania 
priestoru pre deti a mládež, kde by mohli mladí 
Stupav ania športova  a inak trávi  vo ný as. 

lenovia komisie sa inšpirovali plochami, 
ktoré sú vybudované v Záhorskej Bystrici 
a v Lozorne. Z rokovaní komisie vzišiel takisto 
návrh, aby priestor obsahoval aj pumptrackové 
ihrisko. (Pozn. redakcie – ide o tra , zvy ajne 

kruhového alebo elipsového tvaru, ktorá pozo-
stáva z v n a klopených zákrut.) Vhodná na 
tento ú el by mohla by  plocha v okolí bývalej 
železni nej stanice na Železni nej ulici. Primá-
tor uviedol, že v Stupave takýto priestor, kde 
by sa mohli tínedžeri a mladí udia stretáva , 
nemáme. Náklady na vybudovanie pumptrac-
kovej dráhy v Záhorskej Bystrici predstavo-
vali sumu 100 000 eur, mesto bude preto 
aka  na vhodnú výzvu. Mestské zastupite -

stvo schválilo vypracovanie projektovej doku-
mentácie pre projekt multifunk ného ihriska 
vrátane pumptracku, mobiliáru a osvetlenia na 
Železni nej ulici v sume 15 000 eur.

SCHVA OVANIE DOTÁCIÍ
Poslanci rokovali aj o prerozde ovaní dotá-

cií pre jednotlivé združenia i zväzy pôsobiace 
v Stupave. V stanovenej lehote do 31. 10. 2023 
bolo mestu doru ených 33 žiadostí o dotá-
cie. V rozpo te na rok 2024 bola na erpa-
nie dotácií schválená finan ná suma vo výške 

35 000 eur. K téme sa uskuto nila 24. 1. 2024 
pracovná porada poslancov, následne sa pre-
rozde ovaním týchto financií zaoberala aj 
mestská rada. Mestské zastupite stvo po dis-
kusii predložený návrh odsúhlasilo. (Tabu ku 
schválených dotácií nájdete v predchádzajúcom 
vydaní Stupavských novín.) Zárove  mest-
ské zastupite stvo uložilo mestskému úradu 
úlohu aktualizova  všeobecne záväzné nariade-
nie o postupe poskytovania dotácií z rozpo tu 
mesta Stupavy tak, aby v om boli stano-
vené koeficienty kritérií jednotlivých žiadate-
ov pod a spolo enskej dôležitosti/významu, 
po tu lenov, d žky pôsobenia žiadate a v danej 
oblasti a pod. Postup a spôsob stanovenia výz-
namu kritérií je potrebné najskôr prerokova  
s potenciálnymi žiadate mi a následne komi-
siami mestského zastupite stva.

NÁJOM POZEMKOV
POD GARÁŽAMI

Mesto eviduje na pozemkoch vo svojom 
vlastníctve 196 postavených garáží, ktoré sa 
nachádzajú na uliciach Železni ná, Zdravot-
nícka, Kúpe ná, Vajanského, Budovate ská, 
Jilemnického a Marcheggská. Za ú elom uspo-
riadania užívacích vz ahov medzi vlastníkom 
pozemkov a vlastníkmi garáží sú uzatvárané 
zmluvy o nájme pozemku. Ke že nájomné 
zmluvy s vlastníkmi garáží boli uzatvárané 
na dobu neur itú a výška nájomného sa líšila 
v závislosti od asu, ke  boli tieto zmluvy 
uzavreté, a neboli zoh adnené žiadne alšie 
objektívne prí iny a faktory, bolo potrebné 
stanovenie všeobecnej hodnoty nájomného. 
Mestský úrad pristúpil k obstaraniu znaleckého 
posudku na stanovenie všeobecnej hodnoty 
nájomného na všetky pozemky vo vlastníc-
tve mesta, ktoré sú zastavané týmito stav-
bami. Vecou sa zaoberala aj komisia majetková 

a legislatívno -právna, ktorá odporu ila mest-
skému zastupite stvu schváli  navrhovanú 
výšku nájomného za nájom pozemkov vo vlast-
níctve mesta Stupavy zastavaných garážami 
vo vlastníctve iných osôb vo výške 15,00 eur/
m2/rok za celý predmet nájmu. Poslanci návrh 
schválili.

 
NADOBUDNUTIE VLASTNÍCKYCH 
PRÁV

Mestské zastupite stvo schválilo odplatné 
nadobudnutie vlastníckeho práva k staveb-
ným objektom splašková kanalizácia, verejné 
osvetlenie a príjazdová komunikácia na uliciach 
Platanová a Dubová za symbolické 1 euro. 
Rovnako za 1 euro odsúhlasili poslanci aj nado-
budnutie vlastníckeho práva mestom k pozem-
kom a stavebným objektom – splaškovej 
kanalizácii, verejnému osvetleniu a komuni-
kácii v lokalite Dielové. Schválené bolo aj bez-
odplatné nadobudnutie vlastníckeho práva 
mestom k chodníkom a vjazdom na Dlhej 
ulici, ktoré boli vybudované na pozemkoch 
mesta v rámci stavby „Novostavba polyfunk -
ného objektu Nuevo“.

PRÍPRAVA A REALIZÁCIA
PROJEKTOV 2024

Mesto Stupava plánuje a pripravuje projekty 
v kontexte dlhodobého zamerania mesta na 
k ú ové oblasti so strategickou prioritou oby-
vate ov Stupavy v symbióze s plánovaným 
a reálne vyhláseným harmonogramom aktu-
álnych výziev v rámci jednotlivých dota ných 
programov Slovenskej republiky a Európskej 
únie. Plánované projekty boli zhrnuté a pred-
ložené mestskému zastupite stvu. Všetky 
odzrkad ujú a nap ajú úlohy, ktoré mestské 
zastupite stvo schválilo v roku 2023 v rámci 
Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho 
rozvoja mesta na roky 2024 až 2030. Mesto 
chce reagova  na avizované možnosti erpa-
nia cudzích zdrojov, i už je to z programu Slo-
vensko, Plánu obnovy a odolnosti SR, rôznych 
dota ných schém z kraja, Fondu na podporu 
športu, z prostriedkov jednotlivých minister-
stiev i z dotácií na projekty, ktoré vyhlasuje 
MAS Dolné Záhorie. Prioritou v rámci plánu 
a prípravy projektov je orientácia na maxima-
lizáciu prostriedkov získaných z jednotlivých 
dota ných schém a zabezpe enie minimál-
nej finan nej spoluú asti mesta na spolufi-
nancovaní investi ných projektov. Plánované 
projekty odzrkad ujú strategické investi né 
zámery, z ktorých vä šina by mala by  spolu-
financovaná v rozmedzí od 0 do 30 % z celko-
vých oprávnených výdavkov. Plán pre prípravu 
a realizáciu projektov predpokladá jeho prie-
bežnú aktualizáciu pre efektívnu spoluprácu 
mesta Stupavy v rámci spolupráce s Radou 
partnerstva pre integrovaný územný rozvoj 
Bratislavského kraja na roky 2021 – 2027, o 
zvýši bonitu jednotlivých projektov a možnosti 
ich schválenia v rámci konkrétnych dota ných 
programov. Úspešnos  v schva ovacom procese 
závisí aj od úrovne a kvality spracovania pro-
jektov v porovnaní s inými samosprávnymi 
útvarmi v rámci kraja.

Erika Piesecká, foto: Peter Kubi ka
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Februárové zasadnutie MSZ
Prvé zasadnutie Mestského zastupite stva v Stupave 
v tomto roku sa uskuto nilo 15. februára. Prítomných 
bolo na om 15 poslancov. 

Najbližšie zasadnutie mestského zastupite -
stva sa uskuto ní 25. 4. 2024 v Kultúrnom 
dome v Stupave.



D a 15. 2. 2024 o 9.20 hod. bola 
hliadka MsP požiadaná pracovní kou sociál-
nych vecí a rodiny mesta Stupavy o preve-
renie zdravotného stavu klienta na Hlavnej 
ulici. Informovala ich, že si nepreberá stravu 
a nereaguje na telefonáty. Hliadka na mieste 
zistila, že byt, v ktorom sa mal klient nachá-
dza , je zamknutý z vnútornej strany a na 
zvonenie nik nereaguje. O situácii hliadka 
MsP informovala obvodné oddelenie PZ Stu-
pava, ktorí sa dostavili na miesto, a zárove  
na miesto privolala pracovníkov DHZ Stu-
pava za ú elom otvorenia bytu. Po otvorení 
bytu  bol v obývacom pokoji nájdený muž 

bez známok života. Na miesto bol privolaný 
koroner, ktorý konštatoval smr  bez cudzieho 
zavinenia z chorobných prí in. Po vykonaní 
potrebných úkonov na mieste bol byt uzam-
knutý, zape atený a o situácii bola zárove  
vyrozumená príbuzná zosnulého. 

D a 15. 2. 2024 v ase 20.20 hod. 
bola hliadka MsP telefonicky požiadaná 
o asistenciu od opera ného strediska hasi -
ského a záchranného zboru pri požiari dvoch 
unimobuniek v areáli píly na Vajanského ulici. 
Hliadka MsP vykonala prehliadku pri ahlých 
budov, i sa v nich nenachádzajú osoby, a asis-
tovala hasi om pri likvidácii požiaru. 

D a 17. 2. 2024 v ase 9.10 hod. 
oznámil poctivý nálezca hliadke MsP, že 
v bankomate Poštovej banky na Hlavnej ulici 
našiel zabudnutú finan nú hotovos . Hliadka 
MsP na mieste s nálezcom spísala potvrdenie 

o odovzdaní – prevzatí veci. Išlo o hotovos  
2x 20 eur a 1x 10 eur. Pri následnom spraco-
vávaní a dokumentovaní nálezu a pátraní po 
majite ovi finan nej hotovosti sa hliadke tele-
fonicky v ase o 11.50 hod. prihlásil majite  
zabudnutej hotovosti, ktorému bola táto po 
hodnovernom overení odovzdaná.

D a 1. 3. 2024 v ase 19.50 hod. 
prijala hliadka MsP oznámenie o pohybe 
neznámych osôb na jednom zo stavenísk na 
Zvon ekovej ulici. Po príchode na miesto 
hliadka MsP skontrolovala novostavby, pri-
om v jednej z nich narazila na zamilovaný 

párik. Po kontrole totožnosti oboch osôb 
vyplynulo, že bývajú ne aleko a chceli ma  
pre seba chví ku „súkromia“, ktoré našli 
práve na stavbe. Osoby boli následné pou-
ené a miesto opustili. 

D a 24. 3. 2024 v ase 14.30 hod. 
prijala hliadka MsP telefonické oznámenie, 
že z objektu bývalej Incheby na Mariánskej 
ulici sa šíri hustý ierny dym. Hliadka po prí-
chode na miesto zistila, že v objekte v jednej 
z opustených hál je požiar rozšírený už aj na 
strechu haly, preto hliadka ihne  kontaktovala 
opera né stredisko hasi ského a záchranného 
zboru a DHZ Stupava. Do príchodu jedno-
tiek HaZZ hliadka MsP Stupava zabezpe ila 
miesto udalosti a zabránila vstupu prizerajú-
cich sa osôb. Po príchode hliadky obvodného 
oddelenia PZ SR Stupava bolo miesto udalosti 
odovzdané. Na mieste nedošlo k zraneniu osôb.

Za uplynulé obdobie hliadky MsP doku-

mentovali a riešili 119 priestupkov v statickej 
doprave. Z týchto priestupkov bolo naj as-
tejším porušením pravidiel cestnej premávky 
zastavenie a státie na chodníku, zastavenie 
a státie v križovatke a vo vzdialenosti krat-
šej ako 5 metrov pred hranicou križovatky, 
na cestnej a verejnej zeleni, nerešpektovanie 

dopravnej zna ky zákaz vjazdu pre všetky 
vozidlá, nerešpektovanie dopravnej zna ky 
zákaz vjazdu nákladných vozidiel, nerešpek-
tovanie dopravnej zna ky zákaz zastavenia. 
Riešili nieko ko priestupkov proti verejnému 
poriadku v zmysle § 47 zákona o priestup-
koch a § 48 zákona o priestupkoch, ako sú 
ustanovené všeobecnými záväznými nariade-
niami obce. V 6 prípadoch riešili vrak vozidla 
a v 2 prípadoch odstúpili vec na alšie kona-
nie príslušnému orgánu policajného zboru pre 
podozrenie z trestného inu.
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Z  celkového po tu darcov bolo 3 553 pr-
vodarcov. „K bezpríspevkovému darcov-
stvu krvi sme po as tohtoro nej Valentínskej 

kvapky krvi inšpirovali takmer o 5 000 udí viac 
ako vlani, o je ve mi povzbudivé,“ hovorí Zuzana 
Rosiarová, generálna sekretárka Slovenského 

erveného kríža. V rámci kampane sa po 
celom území Slovenska konalo 177 mobil-
ných odberov, pri ktorých asistovalo 109 dob-

rovo níkov Slovenského erveného kríža. Tí 
spolu odpracovali 540 dobrovo níckych hodín.

Tohtoro ný slogan kampane znel: Bu me 
k sebe láskaví, ve  sme +/- rovnakí. Po as 
nej sme na našich profiloch na sociálnych sie-
ach viedli aj eduka nú kampa  zameranú na 

tému výskytu a kompatibility jednotlivých 
krvných skupín. Tvárou tohto ro níka Valen-
tínskej kvapky krvi bola here ka Kristína 
Svarinská, ktorá darcov aj osobne podporila 
na mobilnom odbere v priestoroch Vysokej 
školy múzických umení v Bratislave. Spolu 
s ou podporilo kampa  prostredníctvom 
sociálnych sietí aj mnoho iných známych 
tvárí. V aka tomu sme v online priestore 
oslovili státisíce udí.

www.redcross.sk

Nepla te tam, kde neplatia 
vám

Viete si predstavi , že budete nie-
komu dlhodobo poži iava  svoj majetok 
a nebudete za  chcie  ani jeden cent, hoci 
doty ný s ním bude podnika  a aj v aka 
nemu dosahova  zisk? 

Mnoho udí práve toto robí: roky si 
ukladajú svoje peniaze na bežný ban-
kový ú et s nulovými úrokmi a záro-
ve  za jeho vedenie každý mesiac platia 
poplatok. Pri om banka tieto peniaze 
poži iava iným u om i firmám – a za 
pôži ky alebo úvery si od dlžníkov vyberá 
odmenu vo forme úrokov. Možno 10 eur 
mesa ne za vedenie bežného ú tu nie je 
pre vás ve ký peniaz. Ale za rok vám tieto 
peniaze vyskladajú 120 eur, za pä  rokov 
už 600 eur – a to je už slušná sumi ka, 
ktorú môžete ma  vy a nie vaša banka. 

Zme te banku, kde vedenie ú tu a súvi-
siace služby máte zadarmo. 

Nesplácajte, ale šetrite
Vraj splácanie pôži ky je jednoduché. 

Nenechajte sa zmias : šetrenie je tiež jedno-
duché a navyše ove a výhodnejšie. Há ik je 
v tom, že pri splácaní úveru za tovar zapla-
títe viac ako stojí, ale pri sporení vás tá istá 
vec môže vyjs  na ešte menšie peniaze. 

Povedzme, že chcete zaži  výnimo nú 
dovolenku, na ktorú budete spomína  celý 
život, a že na u potrebujete 5 000 eur. 
Na to vám však výplata nesta í. Ak si 
zážitok doprajete hne , musíte si poži-
a . Pri 7-percentom úroku a dobe splat-

nosti 5 rokov vás splátka pôži ky vyjde 
na 99 eur mesa ne. Za pä  rokov dokopy 
zaplatíte 5 940 eur. O takmer tisíc viac, 
ako bola cena dovolenky. Viete, ko ko 
pe azí by mesa ne sta ilo odklada  do 
finan ného produktu so zhodnotením 
5 percent ro ne, aby ste po piatich rokoch 
získali potrebných 5 000 eur? Iba nece-
lých 75 eur mesa ne. Za pä tisícovú dovo-
lenku tak zaplatíte iba 4 500 eur.

Už tieto dva bežné príklady napove-
dajú, že ak chcete, aby vám vaše zaro-
bené peniaze prinášali alšie peniaze alebo 
výhody, mali by ste práci s nimi veno-
va  pozornos . Nechajte si poradi  od 
odborníkov, ktorí sa venujú finan nému 
plánovaniu a finan nému poradenstvu 
profesionálne. 

Marián Sedílek,
autor je lektorom  nan nej gramotnosti,

pracuje ako  nan ný poradca v spolo nosti 
Broker Consulting

VALENTÍNSKA 
KVAPKA KRVI
Skon il sa 29. ro ník Valentínskej 
kvapky krvi, kampane Slovenského

erveného kríža zameranej 
na podporu bezpríspevkového 
darcovstva krvi. Po as štyroch 
týžd ov prišlo do odberových 
centier viac ako 28 000 udí 
s úmyslom darova  krv. 

Na nieko kých príkladoch 
vám predstavíme, ako malými 
zmenami získate nemalé 
peniaze. 

ZO ZÁPISNÍKA MESTSKEJ POLÍCIE EKONOMICKÁ
GRAMOTNOS
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CKÁ
OS

Ako pracovať 
so svojimi 
peniazmi  II



Ve kono ná výzdoba
V aka našim šikovným kolegom sme 

aj tento rok pripravili ob úbenú výzdobu 

pred kostolmi i kul-
túrnym domom. 
Hlavne deti si tak 
môžu do chuti poob-
zera  ve kono ných 
zajkov i ozdobené 
vají ka, ktoré poma-

ovali ich kamaráti z materských škôl v Stu-
pave alebo zo Základnej umeleckej školy. 

Vy istená dlažba 
pred kostolom

Na Ve kú noc sme sa postarali aj o príp-
ravu námestia a priestorov okolo kosto-
lov. Na rad tak prišlo aj istenie dlažby 
Námestia sv. Trojice. 

Pripravujeme záhony
V marci sa venujeme aj isteniu a údržbe 

záhonov i príprave kvetiná ov na jarnú 

výsadbu. Farebné jarné kvety nám tak 
môžu spestrova  každodennú cestu mes-
te kom. 

Nama ované priechody
V posledných týžd och dostali nový 

náter aj priechody pre chodcov.

Orez pri 
cintoríne

Na orez akali 
aj suché stromy 
pri parkovisku pri 
Novom cintoríne, 
do akcie sa tak 
dostala aj naša vyso-
kozdvižná plošina. 

Vyrovnaný povrch 
na Barónovom

Už tradi ne pred trhovou sezónou sme 
vyrovnali aj povrch parkoviska na Baró-
novom. Návšteva trhu alebo kultúrneho 
domu tak bude o nie o pohodlnejšia. 

Lokálne opravy ciest
Po asie prialo aj prácam na ceste. Pus-

tili sme sa teda do lokálnych opráv výtl-
kov a asfaltovania. 

istenie rybníka
Pravidelne sa venujeme aj údržbe ob ú-

beného Pivovarského rybníka v parku. 
Jazierko aj okolie sme vy istili a tešíme sa, 
ako si pri om oddýchnete po as slne -
ných dní. 

Vynovené zábradlie 
Venovali sme sa aj oprave zábradlia pri 

Základnej umeleckej škole, ktoré sme 
pozvárali a pripravili do prevádzky. 

Skládka sa aktuálne nachádza v procese 
uzatvárania a rekultivácie. Inšpekcia 
kontrolovala teleso skládky a naveze-

ných materiálov a tiež podmienky monitoro-
vania skládky. Záver kontroly konštatoval, že 
stavba uzatvorenia skládky prebieha v súlade 
s vydaným stavebným povolením, podozrenia 
z podnetu ob ana neboli potvrdené. Rovnako 
tak boli predložené požadované zhodnotenia 
monitoringu priesakovej kvapaliny, podzem-
nej a povrchovej vody za roky 2022 a 2023, 
spolu so zhodnotením monitoringu skládko-
vého plynu za tieto roky. Výsledky všetkých 
monitoringov boli v poriadku. 

Pod a integrovaného povolenia môžu by  
na rekultiváciu skládky použité aj inertné 
odpady ako štrk, drvené horniny, odpadový 
piesok, zemina, škridly a odpadový materiál, 
zmesi betónu, tehál, škridiel i keramiky alebo 
výkopová zemina. 

Harmonogram prác predpokladá finálne 
uzatvorenie skládky na rok 2027.  

sn, foto: Peter Kubi ka
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Jarné práce vo VPS

KONTROLA NA SKLÁDKE 

VPS STUPAVA

Marec patrí u nás už tradi ne aj ve kono nej výzdobe, 
príprave kvetiná ov na jarnú výsadbu a prácam 
v záhonoch. Nevynechali sme ani detské ihriská, ktoré 
za íname pripravova  na sezónu. Popri istení ulíc, 
vývoze komunálneho aj separovaného odpadu, orezoch 
stromov i oprave mestského mobiliáru tak máme každý 
de  plné ruky práce. 

Slovenská inšpekcia životného prostredia vykonala na základe podnetu od ob ana 
environmentálnu kontrolu na skládke v Stupave. 

Ak bývate v rodinnom dome, máte 
dve možnosti, ako zbiera  trie-
dený odpad na vývoz. Bu  do 

farebných nádob, alebo do vriec, ktoré vám 
poskytneme. Triedený odpad je od rodinných 
domov zbieraný 1x mesa ne pod a rozdele-
ných obvodov. Ak vám to priestorové mož-
nosti dovolia, odporú ame si zakúpi  farebné 
nádoby na triedený odpad. Najviac sa využí-
vajú modrá nádoba na papier a žltá na plast. 

Aké sú výhody nádoby oproti 
farebných vreciam na triedený 
odpad? 

 má vyššiu kapacitu
  nerozsypáva sa vám odpad v skladovacích 
priestoroch
 nádoba nepreteká, izoluje prípadný zápach
  udržujú okolie v istote, ke že z vriec odpad 

asto rozfúka
  zefektív uje prácu zamestnancom pri zbere 
odpadu

Ak si nádoby zakúpite priamo vo Verejnop-
rospešných službách Stupava, dostanete k nim 
aj farebnú nálepku pod a druhu odpadu a po 
dohode je možné ju doviez  až domov k vám. 

Cena každej nádoby (zelená, žltá, modrá, 
hnedá) je v prípade 120 nádoby 38 eur/ks 
a 240 litrovej 50 eur/ks. Rovnako vám  odo-
vzdáme nádobu už vybavenú kontrolným 
ipom. 
Ak sa rozhodnete zotrva  pri zbere triede-

ného odpadu do vriec, prosíme vás, aby ste 
dodržiavali farebné rozlíšenie pod a druhu 
odpadov. Zber prebieha postupne v rámci 
obvodu, jeden druh odpadu po druhom. Ak 
je ich obsah pomiešaný, môže takéto vrece zne-
hodnoti  nazbieraný obsah vozidla.

www.vps-stupava.sk

PRACOVNÉ DNI:
7.00 – 15.30
OBEDNÁ PRESTÁVKA 11.30 – 12.30

STRÁNKOVÉ DNI: 
PONDELOK 7.00 – 15.30
OBEDNÁ PRESTÁVKA 11.30 – 12.30
STREDA 7.00 – 15.30
OBEDNÁ PRESTÁVKA 11.30 – 12.30

AKTUALITY:   
ZBER KOVOVÉHO ODPADU:         
19. 4. 2024
ZBER NEBEZPE NÉHO ODPADU: 
20. 4. 2024

ŠIKOVNÉ TRIEDENIE

VPS STUPAVA 



Jedným z hlavných dôvodov sú stavebné 
nedostatky. Ke že pôvodné oce ové nádrže 
zo smaltovaných plechov sú po dobe život-

nosti, je ve ký predpoklad, že z dôvodu netesnosti  
za nú presakova  alebo preteka . Aktuálne je 
v OV Stupava prevádzkovaných pä  takýchto 
nádrží, pri om dve z nich sú ur ené na biolo-
gické istenie, dve na stabilizáciu kalu a jedna 
na uskladnenie stabilizovaného kalu. 

alším dôvodom je opotrebenie strojov a zaria-
dení, predovšetkým miešadiel, erpadiel, mera-
cích a regula ných zariadení a tiež dúchadiel. 
Vä šina z nich je v nepretržitej prevádzke od 
roku 2009, respektíve 2011, a teda dávno po 
dobe svojej životnosti. Každoro ne sa preto zvy-
šuje frekvencia ich opráv.

Ve kou hrozbou je aj nárast privádzaných 
odpadových vôd a zvyšujúci sa podiel zrážko-
vých a balastných vôd, objem ktorých prekra-
uje hydraulickú kapacitu OV. V neposlednom 

rade narastá i podiel zne is ujúcich látok v pri-
vádzaných odpadových vodách.

Aké to môže ma  následky?
Obmedzenie istenia privádzaných odpadových 

vôd a zníženie ú innosti istenia, o v podstate 
znamená kolaps OV a negatívny environmen-
tálny dopad.

Máte riešenie?
V prvom rade potrebujeme vytvori  podmienky 

na príjem a istenie oraz vä šieho množstva 
odpadových vôd, o najskôr intenzifikova  
a rekonštruova  OV. Vybudova  nový zdru-
žený objekt biologického istenia.  

o presne to znamená?
Momentálne sú v prevádzke všetky tri existu-

júce nádrže biologického istenia, z ktorých dve 
sú pôvodné oce ové po dobe životnosti a jedna 
je železobetónová, vybudovaná po as poslednej 
intenzifikácie v rokoch 2009 – 2011. Vzh a-
dom na zlý stav pôvodných dvoch nádrží ich 
treba nahradi , a to za železobetónovú nádrž 
s objemovo vyššou kapacitou. Takisto je potrebné 
vybudova  nový prevzduš ovaný kalojem, rekon-

štruova  erpacie stanice a lapa  piesku s prá kou 
piesku a kontajnerom. Okrem toho je nevy-
hnutné inštalova  automatické systémy riade-

nia technologických a výrobných procesov 
a vymeni , respektíve doplni  potrebné 
strojno-technologické zariadenia.

Ako môžete využi  nové mož-
nosti – napríklad v prípade 
realizácie projektu kore ovej 

istiacej stanice?
V prípade schválenia tohto pro-

jektu by sme mohli vyprodukovaný kal 
spolu s organickým odpadom zhodnoti  
a zárove  vyrába  elektrickú energiu. 
To by sme však museli vybudova  kore-

ovú OV na novej ploche mimo areálu sú asnej 
OV, ktorá by slúžila na odvedenie a istenie 

ve mi zriedených splaškových odpadových vôd 
a zrážkových vôd.

Ako môžeme obmedzi  množstvo pri-
vádzaných vôd do istiarne odpado-
vých vôd?

Predovšetkým modernizáciou verejnej kana-
lizácie. Tá by mohla umožni , okrem iného,  
oddelene odvádza  zrážkovú vodu, reduko-
va  infiltrácie a prítok balastných vôd, zvýši  
reten nú kapacitu i zníži  maximálne prie-
toky. Samozrejme, je to aj na každom z nás. 
Ke  zmeníme svoj prístup a dokážeme zníži  
spotrebu vody.

Eva Švo avová, foto: autorka

Prečo treba čistiareň odpadových vôd rekonštruovať?
Na hlavné prí iny problémov OV Stupava sme sa opýtali 
jej riadite a Michala Polakovi a.
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ASISTENCIA POLICAJNÉMU 
ZBORU

Vo štvrtok 15. 2. 2024 sme boli vyslaní 
v ase 9.58 hod. na výzvu Mestskej polície 
Stupava k asistencii pri otváraní bytu na 
Hlavnej ulici. Jednotka vykonala za pomoci 
vyslobodzovacieho náradia násilný vstup do 
bytu. Následne bolo miesto udalosti odo-
vzdané zasahujúcim príslušníkom Policaj-
ného zboru Slovenskej republiky.

POŽIAR NA VAJANSKÉHO 
ULICI

Vo štvrtok 15. 2. 2024 sme boli vyslaní 
na výjazd s vozidlom CAS32 Tatra 815 

v ase 19.29 hod. vedením mesta Stupavy 
a aj Opera ným strediskom Hasi ského 
a záchranného zboru k požiaru vozidla na 
Vajanského ulici. Po príjazde na miesto 
udalosti bolo prieskumom zistené, že nejde 
o požiar vozidla, ale ide o požiar dvoch uni-
mobuniek. Jednotka na mieste vykoná-

vala hasebné a likvida né práce s použitím 
dýchacích prístrojov. Následne na miesto 
udalosti dorazila aj jednotka Hasi ského 
a záchranného útvaru hl. mesta Bratislavy. 
Spä  do základne sme sa vrátili krátko pred 
21.00 hod.

V piatok 16. 2. 2024 sme boli o 6.39 hod. 
opätovne vyslaní na miesto po požiari uni-
mobuniek. Na mieste dochádzalo k dyme-
niu v troskách unimobuniek. Jednotka na 
mieste požiarovisko opätovne poriadne pre-
liala vodou a skontrolovala termokamerou.

POŽIAR V STUPAVE
V stredu 6. 3. 2024 sme boli o 16.27 

hod. Opera ným strediskom Hasi ského 
a záchranného zboru vyslaní k požiaru opus-
tenej budovy na ulici Vincenta Šikulu. Po 
príchode na miesto udalosti bolo zistené, že 
ide o požiar odpadu malého rozsahu v pries-
tore opustenej budovy. Na mieste zasaho-
vali aj príslušníci Hasi ského a záchranného 
útvaru hl. mesta Bratislavy a Policajného 
zboru Slovenskej republiky.

ÚNIK PREVÁDZKOVÝCH
KVAPALÍN

V pondelok 11. 3. 2024 sme boli o 9.22 
hod. Opera ným strediskom Hasi ského 
a záchranného zboru vyslaní k technickej 
pomoci na Hlavnú ulicu, kde unikali pre-
vádzkové kvapaliny z nákladného vozidla. 
Po celej ploche sme ich zasypali sorp nou 

látkou a vozovku o istili. Poškodené vozidlo 
bolo z miesta udalosti odtiahnuté od aho-
vou službou.

PÁD STROMU
V utorok 12. 3. 2024 sme boli o 1.50 

hod. Opera ným strediskom Hasi ského 
a záchranného zboru vyslaní k technickej 

pomoci na Hviezdoslavovu ulicu, kde vply-
vom poveternostných podmienok padla as  
stromu. Kme  a konáre blokovali jeden 
jazdný pruh cesty I. triedy. Jednotka odstrá-
nila prekážku pomocou motorovej píly 
a o istila vozovku.

POŽIAR V OBCI ZOHOR
Vo štvrtok 14. 3. 2024 sme boli o 13.10 

hod. Opera ným strediskom Hasi ského 
a záchranného zboru vyslaní k požiaru 

porastu na poli v katastri obce Zohor. Jed-
notka vykonala na mieste požiaru hasebné 
a likvida né práce, a to v sú innosti s jed-
notkou Okresného riadite stva Hasi ského 
a záchranného zboru z Malaciek a jednotkou 
Záchrannej brigády Hasi ského a záchran-
ného zboru z Malaciek.

Dobrovoľný hasičský zbor Stupava

Súhlas so zasielaním oznáme-
nia e-mailom 

Novela zákona . 582/2004 Z. z. o miest-
nych daniach a miestnom poplatku za 
komunálne odpady umož uje mestu Stu-
pave zasiela  oznámenie o výške dane 
a oznámenie o výške miestneho poplatku 
za komunálne odpady spolu s platobnými 
údajmi do e-mailovej schránky da ového 
subjektu (da ovník –  ten, ktorý podal prizna-
nie k dani z nehnu-
te ností alebo 
poplatník, ktorý sa 
prihlásil na popla-
tok za komunálny 
odpad), pokia  
da ový subjekt 
prinesie vyplnený súhlas osobne do poda-
te ne, zašle poštou  na Mestský úrad Stupava 
alebo zašle vyplnený súhlas na e-mailovú 
adresu: dane.poplatky@stupava.sk

Táto elektronická služba je ur ená 
pre fyzické osoby nepodnikate ov, 
ktorí nemajú aktivovanú elektro-
nickú schránku na doru ovanie na 
ústrednom portáli verejnej správy 
(www.slovensko.sk).

Toto riešenie odbremení da ové sub-
jekty od doru ovania zásielok pošto-
vým doru ovate om.

OZNAMY MESTA



PREDSTAVUJEME STUPAVSKÉ 
OBČIANSKE ZDRUŽENIA

Návštevníci si mohli pozrie  priestory 
a technológie, ktoré nie sú pre 
obyvate ov nášho mesta bežne prí-

stupné a ktoré pomáhajú pri istení odpado-
vej vody. Na vlastné o i si mohli porovna  
kvalitu vody po jej prejdení mechanickými 
zábranami, oboznámi  sa s baktériami, ktoré 
kal vo vode spracúvajú, ako aj s dúchad-
lami, v aka ktorým tieto baktérie fungujú. 
Ukázali sme si, pre o možno splachova  
vlh ený toaletný papier, ale nie vlh ené 
obrúsky – tie sa totiž zachytávajú vo vrtu-
liach a dochádza tak k poškodeniu tech-
nologických zariadení. Na nevhodnos  ich 
splachovania do kanalizácie upozor ujú aj 

piktogramy na obaloch týchto výrobkov. 
Na záver nám technologi ka OV Milena 
Prušanská ukázala finálny kal a halu, z kto-
rej sa tento kal odváža nákladnými autami 
do kompostárne.

rr, foto: Peter Kubi ka

Na vlastné oči
Pri príležitosti D a vody zorganizovalo Ekocentrum 
Stupava v spolupráci s Vodár ami a kanalizáciami Stupava 
exkurziu do istiarne odpadových vôd.

Ako dlho vo VPS pracujete?
V septembri to bude pä  rokov. Prešiel som sem 

zo služby v štátnej správe.

Odkia  pochádzate?
Som Bratislav an, ale viac ako polovicu 

života bývam na Záhorí. Do práce dochádzam 
z Marianky. Spolu s manželkou nám vyhovuje, 
že bývame pri lese. Celý život pracujem so psami 
a tam mám na svoju zá ubu dobré podmienky.

Vo VPS máte na starosti autopark. o 
všetko vaša práca zah a?

Na doprave je nás spolu dvanás  pracovníkov. 
Máme na starosti všetko okolo našich áut. i 
už je to ich technický stav, zabezpe enie potreb-

ných dokladov i STK. Staráme sa o tri zvozové 
autá, tri traktory, dve plošiny a kosa ky, trak-
torbager, malý naklada  a zameta ku. Mojou 
úlohou je tvorba harmonogramu zvozu komunál-
neho aj separovaného odpadu. Ke  sa nie o pokazí 
a nefunguje, musím rieši  problémy za pochodu. 
Niektoré naše autá by sa mohli totiž považova  
takmer už za veterány.

o by vám pri zabezpe ovaní vašej 
innosti pomohlo?
Ur ite by sme potrebovali multifunk né komu-

nálne vozidlo. To sú vozidlá, ktorými môžeme 
v prípade potreby meni  nadstavbu. V zime môžu 
zh a  sneh a v lete zase polieva  zele , zameta  
chodníky, uli ky, vysáva  lístie. Potrebovali by 

sme štvorkolku, pretože na území mesta sa nachá-
dza pomerne ve a kopcov a k dispozícii máme len 
re azový naklada .

ím sa aktuálne zaoberáte?
V spolupráci s rybárskym zväzom sme vy is-

tili Pivovarský rybník v parku, dokon ujeme 
opravu niektorých ciest, asfaltujeme výtlky. Keby 
sme mali multifunk né vozidlo, tak by sme boli 
aj v tomto sebesta ní a nemuseli by sme za dovoz 
asfaltu plati .

Ako Stupav ania separujú? Môžete to 
za tých pä  rokov, o vo VPS pracu-
jete, porovna ?

Kvalita separovania odpadu sa ur ite zlepšila. 

Ve a plastov zmizlo, ke že PET f aše sú záloho-
vané. udia sa nau ili, o do takéhoto odpadu 
patrí. Ur ite je dôležité u i  separova  hlavne deti, 
ktoré potom potiahnu celú rodinu.

Kontajnery na separovaný odpad sa 
nachádzali aj pri Mestskej knižnici 
Ruda Morica a na Novej ulici, ale zru-
šili ste ich. Pre o?

Neosved ili sa tam. Skúšali sme to viackrát, 
ale žiaden separovaný odpad sa tam nenachá-
dzal, len komunálny.

Ako je to s istotou v našom meste?
Je to lepšie, ale Vyhnálkova uli ka a priestor 

za poštou sú stále najzne istenejšie miesta v Stu-
pave, hoci tam asto upratujeme. Všeobecne platí, 
malá kopa pýta viac. Snažíme sa preto likvido-
va  aj ierne skládky.

Využíva ve a udí farebné kontaj-
nery?

Áno, je to super, že už ve a obyvate ov rozmýš a 
ekologicky. Nemusíme tak rieši  plastové vrecká.

Stretávate sa asto so s ažnos ami 
obyvate ov?

Iste, stane sa, že sa ob as vyskytne nejaký 
menší problém. Všetky podnety od ob anov sa 
však snažíme vyrieši  v o najkratšom ase. 
Ob as sa niekto s ažuje, že sme mu nevyviezli 
odpad. asto sa však stane, že si vytiahne 
smetnú nádobu neskoro alebo parkuje autom 
tak, že nádobu nevidie . Nepá i sa mi, ke  
sa niekto anonymne s ažuje na sociálnych sie-
ach. To ni  nerieši.

Eva Švo avová, foto: autorka
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10 otázok  
pre Michala 
Ďuricu,
vedúceho úseku 
autodopravy 
VPS Stupava
Verejnoprospešné služby Stupava vznikli 1. decembra 2015 ako príspevková organizácia 
mesta, ktorá vykonáva rôzne innosti na zabezpe enie každodenného chodu mesta.

Momentálne máme zariadenia 
v 3 rodinných domoch pre 
13 klientov v jednom spolo nom 

dvore so záhradou, kde klienti celoro ne 
bývajú. Pod doh adom si sami nakupujú, 
varia, upratujú, perú, zmysluplne trávia 
vo ný as. Vä šina z nich je zamestnaná. 

Od roku 2019 prevádzkujeme aj chrá-
nenú diel u TEKLA, kde u íme udí s až-
kým zdravotným postihnutím pracovným 
návykom a zru nostiam. Momentálne 
zamestnávame 6 zdravotne znevýhod-
nených z nášho zariadenia, zo Stupavy 
a z Lozorna. Prácu u nás našli aj 3 pracovné 
asistentky zo Stupavy a z Borinky. 

Našou innos ou je najmä výroba a pre-

daj dekoratívnych a úžitkových predmetov, 
dar ekov, poh adníc, robíme polygrafické 
innosti, organizujeme aj tvorivé kurzy 

a vedieme dielni ky pre deti. 
Cie om je da  veciam druhú šancu, dru-

hotne spracováva  predmety a materiály 
a tak podporova  obehové hospodárstvo 
a šetri  životné prostredie. Recyklujeme 
tiež použité reklamné bannery – vyrábame 
z nich rôzne úžitkové predmety.

Naše výrobky sú ur ené jednotlivcom 
i firmám, úspešne predávame aj na trhoch. 

Matúš Víttek

TEKLA, o. z., zariadenie podporo-
vaného bývania a chránená diel a
Hviezdoslavova 161 
a Hviezdoslavova 17, 17A, 
Stupava
www.chranenadielnatekla.sk

TEKLA, o. z.
Ob ianske združenie TEKLA 
od roku 2010 poskytuje 
sociálne služby formou 
zariadenia podporovaného 
bývania pre dospelých udí, 
ktorí sú z dôvodu svojho 
zdravotného znevýhodnenia 
odkázaní na pomoc 
inej osoby.
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BESEDA SO SPISOVATE KOU 
EVOU WILSON

Už tradi ne si na našej škole s de mi pri-
pomíname marec ako mesiac knihy. Pri tejto 
príležitosti k nám zavítala spisovate ka a výt-
varní ka Eva Wilson až z alekej Revúc-
kej Lehoty. Žiaci 2. E, 2. F a 4. C triedy sa 
na besedu s pani spisovate kou ve mi tešili, 
pretože jej knihy Šibal Macko a Prá u kovo 
si spolo ne ítali na hodinách literatúry. 
Zamilovali si aj príbehy o malom psíkovi 
Mackovi. O to bolo pre nich pútavejšie roz-
právanie pani spisovate ky o rôznych prího-
dách, ktoré so svojím psíkom po as 16 rokov 
zažila. Rovnako boli deti o arené rozpráva-
ním o tom, ako vznikali jej veselé príbehy 
o prá ke a suši ke v kúpe ni na Bublinkovej 
ulici ukryté v knižke Prá u kovo. Pani spi-

sovate ka de om priblížila svoju tvorbu, pre-
zradila im, odkia  erpá námety na písanie i 
ako tvorí ilustrácie k príbehom, a zoznámila 
ich aj so svojou knihou Gemerskí škriatkovia. 
Odpovedala na všetky zvedavé otázky detí 
a najaktívnejších obdarovala knihou aj s veno-
vaním. Pani spisovate ka príjemne prekvapila 
aj pani u ite ky, ktorým darovala svoje knihy 
s venovaním, nako ko sa venuje aj tvorbe pre 
dospelých itate ov. akujeme pani u ite ke 
Beerovej za zorganizovanie besedy a pani 
spisovate ke Eve Wilson, že nás poctila svo-
jou prítomnos ou a pútavým rozprávaním.  

 Svetlana Trebická, foto: autorka

PROJEKTOVÉ VYU OVANIE 
Cesta do rozprávky

Nie každému sa to podarí, ale vstúpi  do 
rozprávky a zaži  v nej rozprávkový záži-
tok by chcel azda každý z nás. V aka šikov-
ným  u ite kám, ktoré so žiakmi 2. A, 2. B 
a 2. E v našej základnej škole vytvorili, sa 
rozprávkové projektové vyu ovanie poda-
rilo. Žiaci tak mohli vstúpi  do rozprávky 
a plni  rôzne úlohy. Deti sa nielen zabavili, 
ale si aj zopakovali už nadobudnuté vedo-
mosti zo slovenského jazyka, z matematiky 
aj prvouky. Pomocou výtvarnej, hudobnej i 
telesnej výchovy bolo projektové vyu ovanie 
obohatené výrazovými prvkami, ktoré pod-

porili emocionalitu a zážitkovos  u žiakov. 
Žiaci s nadšením pracovali na jednotlivých 
úlohách. Nakoniec sa im podarilo dosiahnu  
cie  a pomohli Osmijankovi, udatnému prin-
covi, ktorý sa chcel sta  stato ným rytierom. 
Prioritným cie om bolo ítanie s porozume-
ním, ku ktorému vedieme svojich žiakov 
ítaním zaujímavých a vtipných textov. Roz-

právkové projektové vyu ovanie v žiakoch 
umocnilo pekný zážitok, spestrilo vyu ova-
nie a najmä podnietilo žiakov aktívne spo-
lupracova  a realizova  jednotlivé aktivity. 

O ga Adámek, foto: autorka

„De  vody“
Koncom marca sme pre druhákov základ-

nej školy pripravili projektové vyu ovanie 
pri príležitosti Svetového d a vody. Jednot-
livé aktivity boli zamerané najmä na využitie 
medzipredmetových vz ahov a prierezových 
tém vo vyu ovaní. Žiaci si prostredníctvom 
rôznych skupinových, interaktívnych a hra-
vých aktivít osvojili témy: Odkia  máme 
pitnú vodu? Na o potrebujeme vodu? Ako 
šetri  vodou? Ako funguje kolobeh vody 
v prírode? Aké sú naj astejšie prí iny zne-
istenia vôd? Ako funguje rozpúš anie látok 

vo vode, odparovanie a filtrácia vody? Deti 
spolo ne h adali odpovede na tieto otázky, 
pracovali s encyklopédiou, s hravými pra-
covnými listami, pracovným zošitom, krásne 
spolupracovali v skupinách, diskutovali na 
dané témy, spolo ne vytvorili plagáty, pro-
jekty, pojmové mapy. Najvä ší úspech však 
mali aktivity venované pokusom s vodou 
a pozorovanie rôznych vzoriek vody pod mik-
roskopom. Projektové vyu ovanie naši malí 
bádatelia zhodnotili na výbornú, o jednotlivé 
aktivity prejavili stopercentný záujem. Boli 
pre nich podnetné a zaujímavé.  

 Svetlana Trebická, foto: autorka

NOVÁ  EKOU EB A
Projekt „Vytvor záhon a spoznaj sám seba“ 

sme koncom marca ukon ili  slávnostnou pre-
zentáciou, odovzdaním záhonov do užívania 
a osadením informa nej tabule o poskyto-
vate ovi grantu. Slávnostnej prezentácie sa 
zú astnili žiaci, ktorým zástupcovia vedenia 
školy odovzdali certifikáty. Po akovanie patrí  
Slovak business agency za poskytnutý grant 
a vedeniu školy za podporu. Cie om nášho 
pilotného projektu bolo ponúknu  žiakom 
možnos  sebarozvoja objavi  svoje silné a slabé 
stránky a zvýši  úrove  sebapoznania. Vyskú-
šali si, ako sa pracuje v tíme, ako sa dosahuje 
vzájomná dohoda aj napriek nezhodám alebo 
inej predstave o výsledku. V alšom školskom 
roku by sme chceli do projektu zapoji  al-
šie triedy, a tým dobudova  celú komunitnú 
záhradu v okolí ekou ebne – vonkajšej triedy. 
Nakúpené pomôcky: motyky, hrable, kanvy 
a iné budú slúži  škole aj v alších rokoch.  

 Zuzana Adamíková, Alica Hablovi ová

HÓKUS-PÓKUS
Voda je neoddelite nou zložkou prírodného 

prostredia a neodmyslite nou sú as ou života 
na našej planéte. Prvé detské laboratórium 
u nás Kids´ Lab Hókus – Pókus poskytuje 
de om možnos  objavi  svet chémie cez jed-
noduché a bezpe né chemické pokusy už 
viac ako desa  rokov. Žiaci 2. B našej základ-
nej školy mali v aka tomuto interaktívnemu 
programu takisto možnos  zoznámi  sa s ché-
miou priamo v praxi, a to v ozajstnom labo-
ratóriu. Po as svojich prvých chemických 
pokusov sa tak hravou formou nielen nie o 
nové nau ili, ale sa aj zabavili. 

Vlastnosti vody
Interaktívny program Kids´ Lab Hókus – 

Pókus ponúkol našim žiakom prvé skúsenosti 

s chémiou, v aka ktorým 
spoznali vlastnosti vody. 
Formou zábavných poku-
sov, v ochranných pomôc-
kach (v zástere, okuliaroch), 
s laboratórnymi pomôckami (odmerkami, 
lievikmi, lyži kami, tekutinami, pieskom, 
cukrom, absorbentom) a vizuálnym návo-
dom samostatne a bezpe ne zrealizovali svoje 
prvé experimenty. 

Deti boli nadšené, aktívne pracovali, skú-
mali a experimentovali. Ve mi sa im táto 
exkurzia pá ila. Na záver svoje práce vyhod-
notili, zistili, o sa im podarilo, o nepodarilo 
a pre o. Okrem toho boli všetci odmenení aj 
krásnymi dar ekmi. 

Prvé semienko
Exkurzia zanechala u žiakov ve mi kladný 

dojem a už sa tešia na alšie zaujímavé expe-
rimentálne stretnutie v Kids´ Lab Hókus – 

Pókus. Na záver sa chceme ve mi po akova  
aj pani u ite kám, ktoré viedli tento interak-
tívny program, že v aka ich priate skému 
a ústretovému prístupu „zasadili de om prvé 
semienko lásky k chémii“.   

O ga Adámek, foto: autorka

PRVÁ POMOC
udský život je pre nás všetkých to naj-

cennejšie, o máme. Ob as sa však stáva, 
že sa dostávame do situácií, ke  je náš život 
v ohrození. Vtedy je dobré, ke  vieme, ako 
pri podaní prvej pomoci postupova . 

Do Základnej školy kpt. J. Nálepku 
v Stupave zavítali záchranári so spolo nosti 
AP RESCUE, ktorí žiakov tretích ro níkov 
oboznámili s podaním prvej pomoci. Zdravot-
níci Ing. Peter Lakomý, Bc. Adriana Jesenská 
a Peter Skržek žiakom ukázali, ako správne 
postupova  pri záchrane udského života, o 
robi  a o, naopak, nerobi . Prostredníctvom 
modelových situácií mali žiaci možnos  vži  sa 
do roly záchranára a poda  na rôznych figurí-
nach (dospelému loveku, die a u i bábätku) 

prvú pomoc. Najprv sa nau ili rozpozna , i 
zranený dýcha, ako poda  masáž srdca a ako 
svojho zraneného kamaráta da  do stabili-
zovanej polohy. Všetkým sa pá ili praktické 
aktivity, bavila ich spolupráca pri realizovaní 
stabilizovanej polohy vo dvojiciach a, samo-
zrejme, možnos  sedie  v sanitke ako pacient. 

Kurz bol pre žiakov ve mi pou ný, zábavný, 
v de och zanechal nové zážitky a najmä nové 
poznatky z oblasti záchrany života. aku-
jeme ve mi pekne. 

O ga Adámek, foto: autorka

V utorok d a 19. februára 2024 naši pred-
školáci z Materskej školy na Ružovej ulici 
z tried Zajkov a Sovi iek navštívili Starú udovú 
školu, ktorá sa nachádza v ne alekej obci Pla-
vecký Štvrtok. Zrazu sme sa ocitli aspo  na 
nejaký as v minulosti. Okrem toho, že mali 
možnos  zasadnú  do starej školskej lavice, 
písa  husím perom s atramentom alebo krie-
dou na bridlicovú tabu ku, dozvedeli sa ve a 
zaujímavých informácií z našej histórie, z ias, 
ke  žili napríklad prastarí rodi ia. Deti zaujalo 
hlavne množstvo starodávnych predmetov 
a pomôcok, ktoré boli sú as ou života školáka, 
a ve a pozoruhodných poznatkov z jeho života. 
V remeselnej dielni vybavenej ozajstnými ve -
kými krosnami alebo kolovrátkom na spraco-
vanie vlny si deti zase mohli vyskúša  tkanie 
na detských krosnách, vytvori  nie o nevšedné 
a zárove  užito né. Tento zážitok úplne rozžia-
ril všetky detské o ká a mnohé deti boli z tejto 
tvorby doslova nadšené.

Naša exkurzia bola nielen pre deti, ale aj nás 
dospelých ve kým zážitkom, okrem vzdelá-
vania priniesla hlavne de om aj skvelú netra-
di nú zábavu.

Dana Lu ivjnská, foto: Monika Snopková

Voda je najdôležitejšia sú as  života na 
zemi. Zohráva dôležitú úlohu vo všetkých 
sférach, i už je to priemysel, po nohospodár-
stvo, fauna, flóra, alebo samotné bytie udí. 
Vodu treba chráni  a šetri , lebo jej zdroje nie 
sú nekone né.

Týmto dôležitým veciam sa venujeme aj 
v materskej škole. Preto sme si pre deti pri 
príležitosti Svetového d a vody pripravili 
zábavné aktivity s názvom PUTOVANIE ZA 
VODOU. Deti sa hravou formou a zážitkovým 
u ením oboznamovali s významom vody a jej 
zaobchádzaním. Na piatich stanovištiach sú a-
žili, filtrovali špinavú vodu, skúmali, porovná-
vali, logicky rozmýš ali, premie ali sa na vodu 
v potô iku preskakujúcom kamene, zahrali si 
kvapkové pexeso. Mimoriadnou úlohou detí 
bolo spolu s pani u ite kou vymyslie  kratu kú 
básni ku o vode. S nadšením a so zvedavos-
ou im prirodzenou preplávali pripravenými 

aktivitami a plnými dúškami si užívali krásne 
dopoludnie. Príjemnú atmosféru pod iarklo aj 
modré oble enie detí.

Odmenou bola medaila v tvare usmiatej 
kvapky a kvapková ma ovanka. My u ite ky 
sme dostali odmenu v úsmevoch na tvári -
kách detí. 

Janette Muškátová, foto: Elena Koppová 

Naša exkurzia 

PUTOVANIE ZA VODOU

Školské projekty
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„Ke  sme minulý 
rok odovzdávali pla-
kety vybraným pedagógom, zrodila sa myšlienka 
oceni  aj alších zamestnancov mesta a lenov dobro-
vo ného hasi ského zboru,“ uviedol primátor Peter 
Novisedlák. „Koncom roka sme preto odovzdali 
šes  akovných plakiet zamestnancom, ktorí pre toto 
mesto pracujú tridsa  a viac rokov. Touto formou 
sme im chceli vyjadri  svoju úctu a po akovanie.“ 

 Mesto Stupava udelilo v decembri 2023 
akovné plakety za dlhoro nú prácu pri roz-

voji mesta a pomoci ob anom týmto zamest-
nancom MsÚ a zamestnancom organizácií 
v zria ovate skej pôsobnosti mesta Stupavy:

Daniele Drahošovej z ekonomického odde-
lenia mestského úradu, pre mesto pracuje 
35 rokov,

Denise Beloši ovej z ekonomického odde-
lenia mestského úradu, pre mesto pracuje už 
31 rokov,

Mariánovi Kopá ovi z Mestskej polície Stu-
pava, pre mesto pracuje už 32 rokov,

Milanovi Trebickému z Mestskej polície Stu-
pava, pre mesto pracuje už 32 rokov,

Zlatici Debnárovej z Verejnoprospešných slu-
žieb Stupava, pre mesto pracuje už 33 rokov,

Beáte Tomkovi ovej z Mestského kultúr-
neho a informa ného centra, pre mesto pra-
cuje už 32 rokov.                                                           rr

Sú as ou schôdze bolo aj povýšenie 
trinástich lenov zboru v skupine 
výkonných hasi ov.

Taktiež boli udelené odznaky odbor-
nosti hasi a II. a III. stup a, ktoré po 
vykonaní skúšky v Územnej organizácii 
Dobrovo nej požiarnej ochrany Malacky 
získalo šes  lenov zboru. 

alšou príjemnou povinnos ou bolo 
oce ovanie vybraných lenov zboru zo 
strany vedenia mesta Stupavy. Ocenení 
boli tí lenovia, ktorí svoj život zasvä-
tili dobrovo nému hasi stvu v Stupave 
a vykonávali svoju innos  viac ako 
30 rokov. Primátor Peter Novisedlák odo-
vzdal ocenenia trom sú asným a trom 

bývalým lenom DHZ Stupava. Vyzna-
menanie dostali: Milan Peschl, Roman 
Slepánek, Robert Slepánek, Milan Peschl 
st. – in memoriam, František Matulník – 
in memoriam, Tomáš Fišer – in memo-
riam. Ocenenie in memoriam si prevzali 
rodinní príslušníci našich zosnulých le-
nov hasi ského zboru.

Ján Bela i , foto: Peter Kubi ka

OCENENIE ZA DLHOROČNÚ PRÁCUVÝROČNÁ ČLENSKÁ SCHÔDZA DHZs 
V sobotu 16. 3. 2024 sa v priestoroch mestského úradu konala výro ná lenská 
schôdza Dobrovo ného hasi ského zboru Stupava, na ktorej jeho lenovia 
zhodnotili svoju innos  a hospodárenie v uplynulom roku 2023 a odsúhlasili plán 

innosti na rok 2024. 

Uvítanie detí do života

Prihlášku môžete odovzda  aj osobne v podate ni
mestského úradu alebo priamo v príslušnom referáte.
Podmienka zaradenia medzi záujemcov: trvalý pobyt 
matky aj die a a v Stupave v de  narodenia die a a, 
ktorý stále trvá!
V prípade akýchko vek otázok kontaktujte 
Moniku Vrábelovú na tel. ísle 02/6020 0917.

NÁVRATKU JE POTREBNÉ
POSLA  NA:
MsÚ Stupava, Hlavná 1/24,  
900 31 Stupava, prípadne elektronicky 
na: monika.vrabelova@stupava.sk

Týmto ude ujem prevádzkovate ovi – Mesto Stupava, Hlavná 1/24, 900 
31 Stupava, I O: 00 305 081, svoj súhlas so spracúvaním osobných úda-
jov v rozsahu údajov uvedených v prihláške na ú el realizácie spolo en-
ských podujatí pre ob anov mesta, v tomto prípade Slávnosti privítania 
do života. Vyhlasujem, že poskytnuté údaje sú aktuálne a pravdivé. 
Zárove  ude ujem súhlas so spracúvaním osobných údajov na 
ú el informovania o innosti prevádzkovate a a jeho aktivitách, 
na zdokumentovanie rôznych podujatí a následné zverejne-
nie fotografií a videozáznamov na webovej stránke prevádzko-
vate a, sociálnych sie ach a v tla ových správach. Spracúvanie 
zah a vyhotovovanie fotografií a videozáznamu z podujatia a ich 
zverejnenie na webovom sídle mesta Stupavy, na sociálnej sieti 
Facebook (na ktorej si prevádzkovate  vytvoril profil) a v Stupav-
ských novinách. Informácie o spracúvaní osobných údajov a o vo -
nom pohybe takýchto údajov (všeobecné nariadenie o ochrane 
údajov) ( alej len „GDPR“) pod a l. 13 nariadenia Európskeho 
parlamentu a rady (EÚ) 2016/679 z 27. apríla 2016 nájdete na 
www.stupava.sk a tabuli oznamov pri podate ni Mestského úradu 
Stupava. E-mailová adresa na uplatnenie práv je 
zodpovednaosoba@stupava.sk.

Meno a priezvisko die a a

Narodené d a

Meno a priezvisko matky die a a

Rodné priezvisko matky

Adresa

Tel. íslo

Mailová adresa

Meno a priezvisko otca die a a

Súhlasím so zverejnením fotografií

Podpis otca Podpis matky

Milí rodi ia novonarodených detí, tradi ne pre Vás a Vaše deti organizu-
jeme slávnos  uvítania detí do života.

Záujemcovia o ú as  na obrade uvítania detí do života musia vyplni  prihlášku (podpísanú 
oboma rodi mi) a obratom ju posla  e-mailom na monika.vrabelova@stupava.sk alebo zasla  

poštou na Mestský úrad Stupava, referát evidencie obyvate ov, Hlavná 1/24, 900 31 Stupava, prí-
padne osobne odovzda  v podate ni mestského úradu alebo vhodi  do schránky pri vchode do mest-

ského úradu. Prihlášky budú odovzdané do príslušného referátu. Pred samotným konaním obradu záujemcom zašleme 
pozvánku. Najbližší obrad sa uskuto ní 25. 5. 2024.
Prihlášky pre deti narodené od  1. 3. 2023 je potrebné odovzda  najneskôr 30. 4. 2024.
Podmienka zaradenia medzi záujemcov:
Trvalý pobyt matky aj die a a v Stupave v de  narodenia die a a (ktorý stále trvá).
Tla ivá nájdete na stránke mesta www.stupava.sk v sekcii Ako vybavi /Matrika/Narodenie die a a, 
v Stupavských novinách a v podate ni Mestského úradu v Stupave.
Rodi ia novonarodených detí môžu prihlášky zasiela  aj priebežne po as celého roka, nie je potrebné aka  až na zve-
rejnenie výzvy.



Samozrejme, pokra ujú aj stredajšie náv-
števy žiakov materských a základných 
škôl. Otvorili sme pestovate ský krúžok 

pre deti od 6 rokov, na ktorý stále môžete 
prihlási  aj svoje die a. Stretávame sa vždy 
v stredu o 16.00 hod. V apríli nás aká aj 
kurz kynologickej zdatnosti pre samostatne 
ven iace deti od 10 rokov. Ak máte doma 

mladého psi kára, môže to by  skvelý štart.
Myslíme však už aj na leto, a tak u nás 
nebudú chýba  letné tábory so zamera-
ním na prírodovedu alebo turistické výlety. 
Zážitkový program sme pripravili aj pre žia-
kov základných škôl z okolia, ktorí u nás 
môžu strávi  as v rámci koncoro ného 
výletu. Podrobnejšie informácie o jednot-

livých podujatiach nájdete na FB stránke 
@ekocentrumstupava.

PROGRAM NA APRÍL
 Sobota 13. apríla

11.00 SOVY – TICHÍ LETCI/
PREDNÁŠKA
Dozvieme sa, kde sovy bývajú, ako a o lovia, v om 
sú jedine né, ako nám pomáhajú a o ich ohrozuje. 
Príspevok 2 €, vhodné pre deti od 5 rokov a dospe-
lých, rezervujte si miesto na ekocentrum@stupava.sk.

14.00 MLÁ ATKÁ V PRÍRODE/NÁVRAT 
DO DIVO INY BORINKA
Zvierací ošetrovatelia zo záchrannej stanice 
v Borinke nám porozprávajú, ako a i zachra ova  
mlá atká srniek, zajacov i vtákov nájdené vo vo -
nej prírode. Príspevok pre záchrannú stanicu 3 €, 
vhodné pre deti od 5 rokov a dospelých, rezervujte 
si miesto na ekocentrum@stupava.sk.

 Sobota 20. apríla
DE  ZEME
10.00 – 16.30 Triedim, triediš, triedime/Asekol
Zábavný svet správneho triedenia odpadu.
11.00 – 14.00 Výroba papiera/Circular Shield
Recyklovaný papier z použitých tetrapakových obalov.
14.00 – 17.00 – Planet hero/Makovice
Stanoviš ová hra pre deti o záchranu planéty 
Zem. Misia odštartuje v ekocentre kedyko vek 
medzi 14.00 a 17.00 hod., deti sa do kajú odmeny 
v Makoviciach.
14.00 Výroba tuhého dezodorantu/Ekoto ka
Tuhý dezodorant z prírodných surovín s vlastnou 
vô ou a v recyklovanom obale.
15.00 Semia kové bomby/La Borinka
Zábava pri sadení kvetinovej lúky.
11.00 – 17.00 Upracme Slovensko
Medzinárodná iniciatíva v Stupave, pracovné ruka-

vice a vrecia budú k dispozícii, na záver limonáda 
alebo aj ako po akovanie.
Celý de
Výmena sadeníc, semia ok a rastlín
Knižný koloto /Mestská knižnica Ruda Morica
Ohrozené druhy o ami detí/výstava ZUŠ Stupava
Bylinkové nápoje – žih ava, mäta, púpavový kore

 Sobota 27. apríla
10.00 VÝPRAVA PRE DETI S JURAJOM 

A ANÝM
Prírodovedná prechádzka v okolí Stupavy pre deti od 
8 rokov bez sprievodu rodi ov. Strávime spolu sobotu 
v lese a povieme si zaujímavosti zo života zvierat. Prís-
pevok 15 €/die a vrátane suchého obeda, prihlasova-
nie ekocentrum@stupava.sk, kapacita je limitovaná.

13.00 ZO ŽIVOTA BAVLNY/FAIR TRADE 
VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ
Bavlna patrí medzi najdôležitejšie textilné suroviny, 
pestuje sa v 80 krajinách sveta. Spôsob jej pestova-
nia aj celý svet módy však stojí na drancovaní prírody 
a zneužívaní drobných pestovate ov aj zamestnan-
cov textilných tovární. Výstava nás zavedie do tohto 
sveta a pomôže nám rozmýš a  nad možnos ami 
produkcie bavlny bez plytvania vodou, bez detskej 
práce, genetickej modi  kácie bavlníkov, s minimom 
pesticídov a s lepšími výkupnými cenami.

14.00 ZELENÁ DOMÁCNOS /ZERO 
WASTE SLOVAKIA
Priemerný Slovák vyprodukuje takmer 500 kg 
odpadu ro ne, z toho sa zrecykluje okolo 40 %. 
Dá sa to však robi  inak? Povieme si overené 
tipy a triky, ako minimalizova  množstvo odpadu 
v domácnosti, aj o dopade nášho jedálneho lístka 
i módy na planétu. Po te sa s nami inšpirova , 

ako spravi  malými úpravami v domácnosti ve ké 
zmeny. Vstup je vo ný.

Pestrý program
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V marci sme odštartovali v ekocentre opä  exkurzie do 
terénu – vybrali sme sa s CHKO Záhorie na ornitologickú 
prechádzku k Jakubovským rybníkom a v rámci Svetového 
d a vody sme navštívili istiare  odpadových vôd v Stupave. 
Deti si užili výpravu s prírodovedcom, po as ktorej spoznávali 
najbližšie okolie ekocentra, ale aj zab dli do exotických 
kon ín i živo íchov. S dobrovo níkmi sme vyrazili na brigádu 
na Vrchnú horu, milovní ky kvetín si prišli na svoje po as 
minikurzu o pestovaní trvaliek. Sviatky Ve kej noci sa nevyhý-
bali ani nám a v aka lenkám FS Nevädza sme si mohli po-
zrie , ako sa zdobia ve kono né vají ka rôznymi technikami. 

POZÝVAME VÁS NA RYBÁRSKE PRETEKY
Kedy: 5. mája 2024, 7.00 – 13.00 hod.
Kde: Vachalkov rybník
Štartovné: 30 €
Ob erstvenie zabezpe ené: bufet

Registrácia sú ažiacich od 3. mája 2024 
v predajni rybárskych potrieb Jánošík: 
0903 445 412.
OO SRZ Stupava pri MsO SRZ Záhorie



Návrh revitalizácie je vypracovaný 
tak, aby zostal zachovaný jeho 
historický charakter.

„Kaštie sky park v Stupave je jedine né miesto, 

v ktorom však už cíti  zub asu. Jeho revitalizá-
ciou mu prinavrátime nielen zašlú slávu, ale tiež 
vytvoríme obyvate om i návštevníkom funk ný a 
estetický priestor ur ený na vo né chvíle,“ pri-
blížil predseda BSK Juraj Droba.

V rámci rekonštrukcie po íta župa so 
sadovníckym zhodnotením drevín, s úpra-
vou komunikácií, vegeta nými úpravami, 
doplnením mobiliáru, obmenou osvetlenia, 
inštaláciou kamerového systému, ako aj s 
doplnením a rekonštrukciou niektorých 
architektonických prvkov. Návrh revita-
lizácie je vypracovaný tak, aby odkazoval 
na históriu parku.

Harmonogram prác na etapy
Revitalizácia bude vykonaná ako celok, 

ktorý obsahuje viacero stavebných etáp. 
Zah a obnovu parkových plôch, a to vrá-

tane rekonštrukcie ciest, zmien v trasovaní 
a povrchových úprav. Sú as ou projektu 
sú vegeta né úpravy ako oživenie zelene, 
výrub starých a výsadba nových drevín. 

Návrh taktiež po íta s osadením parko-
vého mobiliáru prispôsobeného pre všetky 

vekové kategórie a navrhnutého tak, aby 
priestor zatraktívnil nielen na oddych, ale 
slúžil aj na kultúrne podujatia. Pribudne 
parkové osvetlenie a kamerový systém. Pro-

jekt sa dotkne aj architektonických prvkov 
parku, ktoré budú zrekonštruované, obno-
vené alebo doplnené. Na tomto území sa 
nachádzajú hodnotné prvky pochádzajúce 
z historického obdobia a súvisia s historic-
kými obdobiami parku. Do parku je snaha 
v leni  aj nové architektonicko-umelecké 

prvky, ktoré vnesú do prostredia atmosféru 
a vznešenos  a podporia praktické využitie 
parkových plôch na oddych a relax.

Práce sa za nú na jese
„Parky sú dôležitými rekrea nými oblas ami 

a vyh adávanými turistickými destináciami 
pre miestnych obyvate ov, ale aj návštevníkov 
z prihrani ných regiónov. Všetky majú uni-
kátnu polohu v centre mesta a sú pod tlakom 
oraz zrete nejšej klimatickej zmeny. Rastúci 

po et obyvate ov a zvyšujúci sa podiel zasta-
vaných plôch vytvára výrazný tlak na funkciu 
verejného priestoru,“ doplnil predseda BSK 
Juraj Droba.

Za iatok prác je odhadovaný na jese  
2024, omu bude predchádza  proces 
úspešného verejného obstarávania na výber 
zhotovite a. Odhadovaná suma revitalizácie 
parku pod a projektovej dokumentácie je 
vy íslená na približne 1,5 mil. eur. Reálna 
suma vzíde z verejného obstarávania.

Projekt bude financovaný z Programu 
cezhrani nej spolupráce Interreg Slovensko 
– Rakúsko 2021 – 2027. Rekonštrukcia 
parku sa realizuje prostredníctvom projektu 
ParksFit4Future. Jeho zámerom je využitie 
potenciálu cezhrani ného regiónu SK-AT, 
zachovanie a rozvoj kultúry a udržate ného 
cestovného ruchu zvýšením povedomia 
a vytvorením adekvátneho priestorového 
zázemia. V rámci projektu sa zrevitali-
zujú tri historické parky – Kaštie sky park 
v Stupave, Zámocký park v Eisenstadte 
a park Schönbrunn vo Viedni.

alšími projektovými výstupmi bude 
vypracovanie dvoch odborných štúdií, kul-
túrne oživenie miestneho dedi stva pro-
stredníctvom rôznych podujatí pre širokú 
odbornú i laickú verejnos  a šírenie pove-
domia miestnej histórie prostredníctvom 
digitalizácie.
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Historický Kaštie sky park v Stupave, ktorého korene siahajú až do 17. storo ia, 
prejde komplexnou rekonštrukciou. Bratislavský samosprávny kraj (BSK) 
zrevitalizuje zele , upraví chodníky, doplní mobiliár i osvetlenie. 

Kaštieľsky park v Stupave sa dočká 
komplexnej revitalizácie. Bratislavská župa 
chce práce spustiť na jeseň
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Parky sú dôležitými 
rekrea nými oblas ami
a vyh adávanými turistickými 
destináciami pre miestnych 
obyvate ov, ale aj návštevníkov 
z prihrani ných regiónov.



Koncom februára sa vo farskej záh-
rade stretli záhradkári, ktorí sa 
chceli dozvedie  nie o viac o pes-

tovaní vini a. Odbornú pred-
nášku a praktické ukážky pre 
nich pripravili lenovia Slo-
venského zväzu záhradká-
rov zo základnej organizácie 
6-19 Stupava. Okrem pred-
sedu Vladimíra Havránka 
sa ukážok ujali aj František 
Sajan, Vladimír Lachko-
vi , Štefan Pollák a Marián 
Haso .

„Cie om je udrža  vhodný pes-
tovate ský tvar, ako aj rovno-
váhu medzi množstvom neskôr 
vypu aných listov a strap-
cov. Správny rez dáva základ 
ve kosti a kvality úrody,“ pre-
zradil nám Marián Haso .

Slzenie vini a
V prípade, ak ste rez vini a 

v marci nestihli, nevadí. Pri 
neskoršom reze však po í-
tajte s tým, že vini  bude 
z rezných rán takzvane slzi . 
Ker to výrazne neoslabí, 
vä ším problémom bude 
skôr stekanie tejto teku-
tiny (exudátu) na pú iky 
a jej zasychanie, o pú iky 

poškodzuje – zaslepuje. Režte preto tak, 
aby š ava netiekla na pú iky. Pri vini i 
je ve mi dôležité uvedomi  si, že ide o 

lianu. Vrchné pú iky (o ká) tak pu ia 
prednostne, spodné za nimi zaostávajú, 

a to aj v neskoršom raste. 
Túto vlastnos  vini a musíte 
ma  pri reze a vyväzovaní 
kra stále na mysli. V záhra-
dách sa vini  reže vä šinou 
takzvane na dlhé drevo, ke  
sa aže  vyväzuje bu  vodo-
rovne, alebo do oblúka sme-
rujúceho vrcholovou as ou 
nadol. Zredukova  úrodu 
môžete aj neskôr, a to po as 
vegetácie, napríklad pre-
bierkou strapcov. Dôležité 
je z vini a odstráni  to, o už 
netreba, a naopak, podpo-
ri  v raste tie asti, ktoré sú 
dôležité pre rodivos  a alší 
zdravý rast kra.  

Najlepšie do Jozefa
„Posledný vhodný termín na 

viazanie vini a je 19. marec. 
Na Jozefa musí by  vinohrad už 
krásne upravený, lebo po tomto 
termíne vä šinou už kry ve mi 
pla ú,“ vysvetlil nám pesto-
vate  Marián Haso , ktorého 
som sa pri tejto príležitosti 
opýtala aj na pú iky a na to, 
aké rady by dal za ínajúcim 
pestovate om.

o by mal pestovate  
alebo záhradkár vedie  
o pú ikoch? Od oho 
závisí ich rodivos ?

„Ved ajšie pú iky sú spra-
vidla nerodivé alebo rodia 
len minimálne. Vä šie strapce 
vyrastú zvy ajne z vyššie 
umiestnených pú ikov. Ke  
vini  zrezávame, musíme si 
uvedomi , ktoré pú iky vyras-
tajú z dvojro ného výhonku, to 
sú tie najrodivejšie.“

Aké dlhé výhonky 
máme ponecha ?

„Množstvo pú ikov, ktoré pri reze necháme, 
teda d žka výhonku, bude predstavova  za a-
ženie kra. Každá odroda pod a svojich vlast-
ností vyžaduje iný po et pú ikov na to, aby sme 
získali dostato nú a zárove  kvalitnú úrodu. 
Z každého o ka pôjde jeden konárik.“

Ako striháme vini  na pergole?
„Vini  na pergole nevyväzujeme. Horný letorast 

odstrihneme aj s kúskom apíka a spodný leto-
rast skrátime na dve o ká. Vznikne tak apík na 
tento rok. Staré suché drevo a úpony odstránime.“

Dobre odoláva suchu 
Vedeli ste, že vini  je hlbokokoreniaca 

rastlina, korene ktorej môžu dosiahnu  až 
do h bky 15 a viac metrov? Dobre preto 
odoláva suchu a pestuje sa bežne na ve mi 
slne ných strá ach. Vini u vyhovujú pôdy 
s obsahom ílovej zložky, ktorá zadržiava 
vodu. Zbyto né je vies  k nemu v záhradke 
kvapkovú závlahu. Suchom však môže trpie  
v pies itých pôdach alebo na skalnom pod-
loží, najmä po as extrémne suchých liet. Aj 
prvý rok po výsadbe, ak je sucho, ho párkrát 
za sezónu zalejte. Okolo kore a vytvarujte 
malý val z pôdy a nalejte do  približne pol 
vedra vody. Nieko koro né zdravé jedince 
na vhodnom stanovišti sa bez zálievky zao-
bídu aj v suchých obdobiach, o potvrdilo i 
minuloro né extrémne leto.

Eva Švo avová, foto: autorka

Slovenský zväz záhradkárov 
ZO  6-19 Stupava 
Výbor ZO SZZ 6-19 Stupava Vás srde ne pozýva 
na výro nú lenskú schôdzu, ktorá sa bude kona  
v piatok 19. apríla 2024 o 17.00 hodine v MKIC 
Stupava vo ve kej sále. 

Po schôdzi výbor srde ne pozýva širokú záhradkársku 
obec a sympatizantov po úhrade stanoveného 
príspevku (25 €) na posedenie pri živej hudbe 
s ve erou o 19.30 hod., s tombolou a ochutnávkou 
vína z vlastnej produkcie.         

Tešíme sa na Vašu ú as . Výbor SZZ ZO 6-19 
Stupava, o. j. z.

REZ VINIČA
Radšej neskôr ako vôbec. Aj preto v našej rubrike 
pripomíname predsezónny rez vini a. Vhodným rezom si totiž 
tvoríme základ kvalitnej úrody hrozna. Pestovatelia 
– vinohradníci – ho automaticky ozna ujú za najdôležitejšiu 
prácu vo vinohrade. Nemusíte ma  však celý vinohrad, sta í 
zopár kore ov vini a, napríklad na pergole, a už sa rez stáva 
dôležitou záhradkárskou prácou aj pre vás.
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SME MLADÁ ŠTVORČLENNÁ RODINA 
A HĽADÁME RD NA KÚPU V STUPAVE

 
Preferované parametre: 4- až 5-izbový dom 

s pozemkom od 500 m2 a viac.

V prípade ponuky alebo záujmu o predaj nás môžete 
kontaktovať na tel. čísle: 0918 415 286

Ďakujeme
(Nie sme realitná kancelária)

V príp

m 

ôžete 

i2
02
40
40
05



Spolu s predsedom OZ v elárov v Stu-
pave Antonom Grambli kom sme 
sa pred obedom, ke  už je teplejšie, 

vybrali pozrie  jeho úle. Na malej istinke 
medzi lesom a lúkou ich stojí nie o okolo 
osemdesiat. Pekných, farebných. 

„Aj v ely  za ali priskoro vylietava  z ú ov, 
mnohé už po as teplých dní koncom februára,“  
potvrdil Anton Grambli ka. „Teraz už lietajú 
ako divé, ale ešte majú krátky dolet, len približne 
500 metrov. Zima bola biedna, matky za ali 
liahnu  skôr. Ke  sa však opä  ochladilo, larvy 
uhynuli. Pripravil som si nové rámiky a idem 

skontrolova  svoje v elie rodiny. Potrebujem pop-
rehadzova  zaplodované rámiky medzi sebou, teda 
zospodu ú a navrch, lebo tam je najteplejšie.“

V každom úli je jedna matka?
Áno.

Aká je teplota v úli po as zimy?
Aby matky prežili, musí tam by  teplota aspo  

30 stup ov. 

Ako ju dokážu v ely vytvori ?
Svojím neustálym pohybom. Predstavte si, ako 

sa medzi sebou tla ia a namáhajú. Vytvárajú 
tak teplo.

A z oho žijú?
Zo zásob alebo z toho, o im dodá v elár. Na 

jese  to môžu by  napríklad pe ové zrná, k mi  
ich však možno i medom. Takým, ktorý si v e-
lár ušetrí. Niekto si povie, však im dajte cukor, 
ale to nie je správne, cukor nemá žiadnu výživu. 

iže ich po as zimy prikrmujete?
Nie, to by som ich zabil a zni il si generá-

ciu dlhovekých v iel, ktoré žijú od augusta do 
marca a nerobia ni  iné, len k mia matku. Neskôr 
postupne vypadnú z ú a a uvo nia miesto novona-
rodeným v elám. 

Akého veku sa dožívajú matky?
Môžu ma  aj dva – tri roky, ale staršie nikto 

už nechce, lebo sú opotrebované a slabšie kladú. Už 
sú ažké, nevládzu lieta  a vä šinou zomrú v úli. 
Matka je schopná lieta  len v ase, ke  sa vyliahne 
a má podobnú hmotnos  ako ostatné v ely. Vtedy 
vyletí z ú a, oplodní sa a vráti sa spä .

Ko ko vají ok rodí matka denne?
Teraz mám matky Rakúšanky. Je to naša slo-

venská línia, ale vyš achtená v Rakúsku. Rodia 
2 500 vají ok denne. V ely sa vyliahnu za 21 dní. 

o vám robí vrásky okrem po asia?
Najnovšie tu máme výstrahu pred srš om ázij-

ským. Naše sršne sú tiež nebezpe né, ale tento ázij-
ský sa živí výlu ne v elami. Keby sa na našom 
území rozmnožil, pre v elstvá by to bola katastrofa. 
Teraz, ke  v lesnom poraste ešte nie sú listy, môžete 
na stromoch zbada  i sršnie hniezdo.

Aká bola minulá sezóna z poh adu v e-
lárov? Priniesla dos  medu?

Bola to najbiednejšia sezóna, akú som zažil. 
Napríklad agát nebol vôbec. Koncom februára š a-
hol mráz a narobil škody. Agát mal v tom ase už 
puky a tie zmrzli. Tento rok to naš astie vyzerá 
optimistickejšie. V ely sú zdravé, lietajú na blízke 
zakvitnuté slivky. Ich bzukot je ako hudba.

Eva Švo avová, foto: autorka

Na svojej výro nej schôdzi cho-
vatelia zhodnotili svoju 
innos  za predchádzajúce 

obdobie, privítali nových lenov a zabla-
hoželali tým svojim lenom, ktorí získali 
po as minulého roka ocenenia. 

Na adresu lenskej základne ZO, ktorá 
má v sú asnosti 26 lenov, jej predseda 
Ladislav Balogh uviedol: „Vzh adom na 
narastajúcu náro nos  chovate stva, asovú aj 
finan nú, podiel aktívnych chovate ov v našej 

organizácii postupne klesá. Napriek tomu sú 
ešte stále medzi nami lenovia s dlhoro nými 
a kvalitnými chovmi istokrvných plemien.“

Výstava v Malom parku
V minulom roku sa stupavským drob-

nochovate om po as Dní zelá opä  poda-
rilo zorganizova  miestnu výstavu zvierat 
v Malom parku, o si vyžadovalo nielen 
náro né presuny zvierat a výstavbu výstav-
ného priestoru a klietok, ale aj dobrovo -
níckeho ducha a náro né zabezpe enie 

stráženia zvierat po as troch dní a nocí. 
Nehovoriac o zabezpe ení profesionálnych 
hodnotite ov králikov a holubov, v aka 
omu prejavili o výstavu záujem aj cho-

vatelia zo širšieho okolia Stupavy. 

Ke že výstava pritiahla pozornos  
malých aj dospelých návštevníkov, veríme, 
že sa ju podarí zopakova  aj na tohtoro -
nom festivale Dni zelá. Obyvatelia Stu-
pavy registrujú innos  a aktivity OZ na 
fb stránke.

Našim drobnochova-
te om a ich zverencom 
prajeme ve a zdravia a 
držíme palce na sú ažiach 
aj v roku 2024.

rr, foto: švo

Biedna zima včiel

Pre radosť a úžitok

Niektoré ovocné stromy za ali tohto roku kvitnú  už 
za iatkom marca. Príroda sa prebudila príliš skoro. 

Základná organizácia Slovenského zväzu chovate ov Stupava 
združuje chovate ov hydiny, králikov a holubov na území 
mesta i v jeho blízkom okolí. Svojou pôsobnos ou napomáha
k zve adeniu chovov svojich lenov, rozšíreniu vedomostí 
v tejto oblasti a takisto sa snaží prispie  k dobrému menu mesta. 
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ÚSPECHY STUPAVSKÝCH CHOVATE OV V ROKU 2023

Hydina

Banovi Národná výstava Nitra estná cena (kohút amroks)

Sobolík Národná výstava Nitra estná cena (kohút hempšír)

Králiky

Banovi Miestna výstava Stupava estná cena (nos )

Špeciálna klubová výstava Nos Terchová Prvý vicešampión klubu

Sobolík Miestna výstava Stupava estná cena (viedenský divosfarbený)

Špes Celoštátna výstava mladých králikov Hniezdne

Celoštátna výstava mladých králikov P erov R

Miestna výstava Stupava Ví az výstavy 96,0 b. (Fb)

Miestna výstava Stupava estná cena 95,5 b. (Fb)

Okresná výstava Malacky estná cena 96,0 b. (Fb)

Výstava klubu baranovitých králikov Najlepšie ocenené zvieratá 2 x 96,0 b.

Celoštátna výstava Nitra Šampiónka výstavy 96,0 b. (Fb)

Holuby

Li ák Miestna výstava Stupava Ví az výstavy (riman)
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Kompletný gra  kon 
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V piatok 22. marca 2024 
sa v Mestskej knižnici 
Ruda Morica konala ver-

nisáž výstavy prác žiakov OZ 
POHODKA. Vernisážou sprevádzala 
lektorka Iveta Babicová. 
Krásne diela z keramiky 
zaujali návštevníkov 
a ur ite potešia aj vás. 
Vytvorili ich deti aj dospelí, ktorí 
v priestoroch tvorivej dielne vždy 
nájdu stratenú harmóniu a duševný 
relax. V knižnici si ich môžete pozrie  
do 30. apríla 2024.

rr, foto: František Brunner

Glória na prázdninách je vo ným 
pokra ovaním dvoch predošlých 
dielov trilógie o Glórii. Tentoraz sa 

Glória vyberie s rodi mi na kúpalisko, do 
divadla, napíše ozajstný list, ktorý odnesie 
na poštu, a najmä strávi prázdniny u babky 
a dedka na dedine. Všade zažije nie o nové, 

ne akané, dostane sa do neznámych situácií, 
ale aj do problémov, z ktorých treba elegan-
tne vykor u ova . Naš astie sú nablízku rodi-
ia, ktorí jej vždy pomôžu a poradia.
Kniha obsahujúca zábavné, ale aj pou né 

príbehy doplnené ve mi vydarenými ilustrá-
ciami je vhodná pre deti od 4 rokov.

Michaela Víchová, Mestská knižnica 
Ruda Morica, foto: autorka

Tretiu marcovú sobotu sa v Dome kul-
túry v Zohore konal 18. ro ník sú až-
nej prehliadky udových rozpráva ov, 

ktorá nesie meno pod a rovnomennej knihy 
príbehov v záhorá tine ,,Konc jak živé“. Jej 
autorom je Pavel Slezák zo Stupavy. 

Za detský folklórny súbor Stu-
pavjánek sa na tohtoro nej 
sú aži zú astnil nadaný roz-
práva  Matúš Mader. Všetkých 
uchvátil svojou bezprostred-
nos ou, silným hlasom a he-
reckým výkonom, za ktorý 
získal krásne druhé miesto. 
O výhercoch rozhodla porota 
v zložení: here ka O ga Bele-
šová, autor knihy Pavel Slezák, 

novinár a spisovate  Emil Babín a za MOS 
Darinka Mladenovová.

Matúšovi gratulujeme a tešíme sa na jeho 
alšie vystúpenia a úspechy.

O ga Šáliová, umelecká vedúca Dfs 
Stupavjánek, foto: LH Kamarádzi

Našou najstaršou a najprestížnejšou sú ažou 
v umeleckom prednese a vrcholným podujatím, 
ktoré vytvára a formuje kultúru slovenského 
národa, je bezpochyby celoštátna postupová sú až: 
Hviezdoslavov Kubín. 
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70 rokov Hviezdoslavovho Kubína

Prehliadka ľudových rozprávačov
Martina Juhász 
– GLÓRIA 
NA PRÁZDNINÁCH

KNIŽNÝ TIP

V prednese poézie a prózy je otvorená 
v piatich kategóriách pre všetkých 
záujemcov od školského po seni-

orský vek a v dvoch vekových kategóriách 
pre recita né kolektívy a divadlá poézie.
Umelecký prednes je prostriedkom na 
vyjadrenie vlastných pocitov, záujmov, 
názorov a postojov prostredníctvom zvo-
lených literárnych textov a vlastného 

re ového prejavu. Osobnostná, názorová 
a estetická sebaprezentácia na verejnom 
vystúpení vedie interpreta k rozvíjaniu jeho 
predstáv, emócií, myslenia a k zdokona ova-
niu jeho re i, výrazu i kontaktu s publikom.

Od vzniku Hviezdoslavovho Kubína 
v roku 1954 až po sú asnos  prešli jeho 
stup ami státisíce jednotlivcov, z niekto-
rých sa stali významné osobnosti – Július 
Satinský, ubo Roman, Karol Horák, 
So a Behulová-Müllerová, Lucia Hura-
jová, Milan Ondrík, Dominika Susková 
a mnoho alších. 

Okresnému kolu predchádzali tri ob-
vodné kolá. Za obvod Stupava bolo prihlá-
sených 37 žiakov z 9 škôl. Za obvod Závod 
bolo prihlásených 30 žiakov zo 7 škôl. Za 

obvod Malacky bolo prihlásených 31 žia-
kov zo 7 škôl. Do okresného kola postú-
pilo 36 najlepších sú ažiacich. 

Porotu tvorili PaedDr. Jana Pagá ová, 
Mgr. art. Vanda Alberty, Miroslav Dávid, 
Mgr. art. Roman Féder, Mgr. Zlatica Ilie-
vova. Sú až mala ve mi vysokú úrove . 
Porota mala ažké rozhodovanie, ktorý 
z recitátorov bude reprezentova  okres 

Malacky na krajskom kole. Je vidie  zna ný 
posun v prednese oproti minulému roku 

Blahoželáme žia kam literárno-dra-
matickému odboru stupavskej základnej 
umeleckej školy Kláre Kollerovej, Zore 
Morav íkovej a Zore Štelbaskej k získaniu 
prvého miesta na okresnom kole recita -
nej sú aže „Zúbkove pramene“ (70. ro -
ník Hviezdoslavov Kubín) a k postupu do 
májového krajského kola.

Na tre om mieste sa umiestnili Hana 
Krej ová, Ester Pálfyová a Žofia Hac-
kerová. 

akujeme všetkým žiakom a u ite ke 
Milici Pálfyovej za úspešnú reprezentá-
ciu školy.

mv, foto: autorka

POZVÁNKA NA VÝSTAVU



Teplotne vynikal jednozna ne február, 
po as ktorého bol prekonávaný jeden 
rekord za druhým. Za zmienku stojí 

minimálne dlhá séria dní s maximálnou tep-
lotou >10 °C. Tá trvala v Stupave až 26 dní. 
Po as februára boli zaznamenané aj alšie 
nezvy ajné prejavy po asia. Napríklad na 
bratislavskej Kolibe sa nevyskytol ani jediný 
de  s mrazom. V Stupave mrzlo po as feb-
ruára len dvakrát. Meteorologická zima bola 
ve mi bohatá aj na zrážky, pri vysokých tep-
lotách však najmä v podobe daž a. Sneh sa 

v Stupave udržal len po as decembra, po as 
januára sme síce ešte videli nejaké vlo ky, ale 
súvislá snehová pokrývka sa už nevyskytla. 
Po as februára sme už sneh v našich kon i-
nách ani len nevideli.

December 2023
V prvej dekáde decembra všetko nasved o-

valo tomu, že zima nás nesklame. Nechýbal 
mráz, a to ani po as d a, a pravdaže ani sne-
hová pokrývka (okolo 5 cm). Najviac snehu 
sme po as celej zimy 2023/2024 mali de  

pred Vianocami, ke  v Stupave ležalo pár 
hodín až okolo 10 cm snehu. Následne sa 
však otep ovalo a ani po as Vianoc nás nemi-
nulo tzv. viano né oteplenie. Na Štedrý de  
v Stupave teplota vystúpila až na +11,6 °C. 
Výraznejšieho ochladenia sme sa už do konca 
roka nedo kali. Priemerná teplota za mesiac 
december 2023 mala v Stupave hodnotu 
+3,6 °C, o je cca o 2,4 °C viac, ako je dlho-
dobý normál za roky 1987 – 2022. Zrážok 
po as decembra spadlo najviac za celú zimu, 
a to až 89,9 mm, o je cca raz to ko, ko ko 
by malo po as decembra spadnú .

V STUPAVE NAJVYŠŠIE 
MAXIMUM: +13,8 °C (30. 12.)
NAJNIŽŠIE MINIMUM: 

7,9 °C (4. 12.)
PO ET DNÍ SO ZRÁŽKAMI 
V STUPAVE: 16
NAJVYŠŠÍ DENNÝ ÚHRN 
ZRÁŽOK: 29,4 mm (23. 12.)

Január 2024
Január sa najskôr za al teplým po asím. 

Zlom v po así prišiel na sviatok Troch krá-
ov, ke  po studenom fronte sme sa ocitli 
v studenom, pôvodom arktickom vzduchu 
a zaznamenali sme najnižšie teploty tohtoro -
nej zimy. Najchladnejšia noc tohtoro nej zimy 
bola v Stupave 10. januára, ke  sa ochladilo na 
-10,9 °C. Mrazivé noci pretrvali celý nasledu-
júci týžde , a tak sme sa mohli teši  aspo  zo 
zamrznutých plôch, ke  už sneh chýbal. Otep-
lenie potom prišlo hlavne v poslednej januáro-
vej dekáde. Priemerná teplota za mesiac január 
2024 mala v Stupave hodnotu +2,2 °C, o 
je cca o 2 °C viac, ako je dlhodobý normál za 
roky 1987 – 2023. Zrážky v Stupave po as 

januára nechýbali  a opä  spadlo až 50,8 mm, 
o je takmer dvojnásobok toho, o má po as 

januára spadnú . Snehová pokrývka sa po as 
januára vyskytla len ako poprašok.

V STUPAVE NAJVYŠŠIE 
MAXIMUM: +14,5 °C (3. 1.)
NAJNIŽŠIE MINIMUM: 

10,9 °C (10. 1.)
PO ET DNÍ SO ZRÁŽKAMI 
V STUPAVE: 11
NAJVYŠŠÍ DENNÝ ÚHRN 
ZRÁŽOK: 25,6 mm (6. 1.)

Február 2024
Február už bol z poh adu zrážok suchší 

a napršalo len priemerné množstvo, a to tak-
mer 30 mm. Bohužia , ani raz nám v Stupave 
nesnežilo. Ako som spomínal vyššie, február 
2024 bol mimoriadne a rekordne teplý. Prie-
merná teplota za mesiac február 2024 mala v 
Stupave hodnotu +9,3 °C, o je o 7 °C viac, 
ako je dlhodobý normál za roky 1987 – 2023. 
Teplotné rekordy boli po as posledného zim-
ného mesiaca prekonávané ve mi asto, a to 
nie len po as d a, ale aj noci.

V STUPAVE NAJVYŠŠIE 
MAXIMUM: +18,1 °C (10. 2.)
NAJNIŽŠIE MINIMUM: 

1,4 °C (14. 2.)
PO ET DNÍ SO ZRÁŽKAMI 
V STUPAVE: 15
NAJVYŠŠÍ DENNÝ ÚHRN 
ZRÁŽOK: 7,4 mm (11. 2.)

Aktuálne meteo dáta zo Stupavy si môžete 
pozrie  tu: www.pocasiepodlupou.sk

Peter Štefan in, foto: švo

Aké rekordy nám pripravilo po asie 
minulý rok?

Na globálnej úrovni bol minulý rok vôbec 
najteplejší za obdobie posledných mini-
málne 170 rokov. Priemerná ro ná teplota 
vzduchu dosiahla hodnotu 14,98 °C, o bolo 
o +0,16 °C viac ako v doposia  rekordne tep-
lom roku 2016 a o +1,48 °C viac ako v pre-
dindustriálnom období 1850 – 1900 (zdroj: 
Copernicus). Rekordne teplé boli okrem atmo-
sféry aj globálne oceány, a to na viac ako 40 % 
svojej celkovej plochy. Kombinácia globálneho 
otep ovania a silného El Ni a v minulom roku 
spôsobila, že do atmosféry sa z oceánov dostá-
valo mimoriadne ve ké množstvo vodnej pary, 
o viedlo k tomu, že niektoré hydrometeoro-

logické javy a extrémy mali v minulom roku 
ve mi razantný priebeh. Na všetkých obýva-
ných kontinentoch boli zaznamenané extrémne 
prejavy po asia a klímy, ako ve ké záplavy, tro-
pické cyklóny, extrémne horú avy a suchá a s 
nimi súvisiace lesné požiare. Záplavy spojené 
s extrémnymi zrážkami spôsobenými stredo-
morskou tlakovou nížou Daniel zasiahli v sep-

tembri Grécko, Bulharsko, Turecko a Líbyu. 
Niektoré z najvýznamnejších horú av sa v juž-
nej Európe a severnej Afrike vyskytli v dru-
hej polovici júla. Maximálna teplota vzduchu 
vtedy v Taliansku dosiahla hodnotu 48,2 °C, 
pri om rekordne vysoké teploty boli hlásené aj 
z Tunisu (Tunisko) 49,0 °C, Agadiru (Maroko) 
50,4 °C a Alžíru (Alžírsko) 49,2 °C. Mimo-
riadne teplo bolo v priebehu minulého roka 

aj v strednej Európe a na Slovensku, kde sa 
skon il rok 2023 ako druhý najteplejší v his-
tórii meraní. Na Slovensku sme v minulom 
roku síce nemali také katastrofálne sucho ako 
v roku 2022, no bojovali sme s opa ným extré-
mom – v lete a na jese  s výrazným prebyt-
kom zrážok.

Každý záhradkár zaznamenáva zmenu 
klímy a evidujeme aj to, akoby sme sa 
virtuálne posunuli do Stredomoria.

Je to tak. V priebehu posledných 50 – 70 
rokov sa priemerná ro ná teplota na juhu 
Slovenska zvýšila o viac ako 2 °C, v letných 
mesiacoch dokonca o viac ako 3 °C. Na juhu 
Podunajskej nížiny už vykazuje klíma prvky 
stredomorského typu, ktoré sme v polovici 
minulého storo ia registrovali v severnom 
Taliansku alebo na severe Jadranu. Pod a pro-
jekcií zmeny klímy, ktoré klimatológovia pripra-
vujú aj pre územie Slovenska, máme z poh adu 
teploty vzduchu namierené v tomto storo í do 
ve mi teplých subtropických podmienok, ekvi-
valentných Grécku alebo Španielsku.

Aká je priemerná teplota za rok na 
našom území? V akých asových úse-
koch sa takéto merania robia?

Ak hovoríme o priemernej ro nej teplote 
vzduchu po ítanej ako územný priemer pre 
celé územie Slovenska, jej hodnoty sa od 
roku 2000 pohybujú naj astejšie v intervale 
od 9,0 do 9,8 °C, v roku 2014 bol v tomto 

oh ade zaznamenaný extrém, 10 °C. To je naj-
vyššia teplota na území Slovenska aspo  od 
roku 1931. 

o všetko nám otep ovaním hrozí?
Dnes je už celkom evidentné, že s pokra u-

júcim otep ovaním (zvyšovaním teploty vzdu-
chu) budú dopady, ktoré zaznamenávame už 
dnes, v budúcnosti ešte výraznejšie. Predo-
všetkým sa Slovensko bude musie  pripravi  
na oraz dlhšie a extrémnejšie suchá, kombi-
nované s alšími extrémami hydrologického 
cyklu (silnejšie a extrémnejšie prívalové zrážky 
a prívalové povodne, silnejšie búrky a víchrice 
at .). Toto všetko bude ma  stále výraznejšie 
dopady (prevažne negatívne) na sektory národ-
ného hospodárstva – astejšie lesné požiare,zá-
sadnejšie dopady na udské zdravie... 

Ako môžeme tento vývoj spomali ?
Spomali  sa tento vývoj dá jedine tým, že 

odstránime hlavnú fyzikálnu prí inu globál-
nej otep ovania, a tou je pokra ujúci rýchly 
rast emisií a koncentrácií skleníkových ply-
nov v zemskej atmosfére. To si bude vyžadova  
predovšetkým rýchlu a masívnu transformá-
ciu všetkých odvetví priemyslu, po nohospo-
dárstva i dopravy na nízkouhlíkové varianty. 
Okrem toho je potrebné sú asne výrazne zní-
ži  celkovú rýchlos , s akou využívame zdroje 
tejto planéty, a, takpovediac, dupnú  na brzdu 
„nášho nekontrolovate ného“ konzumu. 

Eva Švo avová, foto: autorka
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Najteplejšia zima v histórii

Extrémy pokračujú

Pamätáte si ešte na predpovede a výstrahy pred zimou, ktorá 
mala by  mimoriadne chladná? Ke  si dnes pripomenieme 
tieto správy, tak sa nám zdajú až smiešne. Meteorologická 
zima 2023/2024 bola nakoniec najteplejšia v histórii meraní. 
Všetky tri mesiace (december, január a február) by sa dali 
vyhodnoti  ako teplotne nadnormálne až silne nadnormálne. 

Stupav ania sa s klimatológom Jozefom Pechom 
zo SHMÚ Bratislava, ktorý je držite om ceny za vedu 
a techniku 2022 v kategórii popularizátor vedy, stretli 
v diskusii v našom ekocentre. 



A verte mi, naše lenky by sa 
výkonmi a telesnou kondíciou 
nemuseli hanbi  pred nejednou 

mladou ženou. Cvi enie pozostáva z pre-
cvi enia všetkých astí tela, zamerané je 
na správne držanie tela, správne dýcha-
nie, cviky na tráviacu sústavu i diabetes. 
Držíme sa hesla: „V zdravom tele, zdravý 
duch“. Po ukon ení cvi enia si vždy náj-

deme as na spolo ný rozhovor, zdie anie 
starostí, ale hlavne radostí. Vzájomne sa 
podporujeme, vieme si poradi , vymie-
ame si skúsenosti pri pe ení a recepty. 

Spolo ne absolvujeme rekondi né a rekre-
a né pobyty, zú ast ujeme sa na spolo en-
skom dianí mesta.  Zameriavame sa aj na 
cvi enie, resp. trénovanie pamäti. Nako ko 
v marci bol týžde  mozgu, absolvovali 

sme prednášku na túto tému v DSS a ZPS 
Kaštie  Stupava. Osobne nás privítala ria-
dite ka DSS Jana Gavorníková, ktorá nám 
predstavila svoje odborné pracovní ky zaria-
denia, Danielu Milatovú, psychologi ku, 
a Renátku Biksadskú, sociálnu pracovní ku. 
Tieto dve úžasné ženy nás oboznámili s prob-
lematikou mozgu, Alzheimerovej choroby 
a so spôsobmi cvi enia pamäti. Potom sme 
sa pri kolá iku a kávi ke spolo ne podelili 
o vzájomné skúsenosti. Dostali sme mate-
riál, s ktorým môžeme pracova , testova  sa 
a cvi i  si pamä . Pris úbili sme spoluprácu 
na projekte zameranom na vedecké ú ely 
skúmania Alzheimerovej choroby.

Aj touto cestou sa chceme srde ne po a-
kova  za milé privítanie a as, ktorý nám 
uvedené dámy venovali. Patrí im naše 
úprimné AKUJEME!

Elena Ja u ová, vedúca klubu,
foto: autorka

Vofebruári, v pôstnom období, privítala 
farnos  Stupava misijný tím rehole 
kapucínov. Misijný tím pátri Lukáš, 

Karol a Jozef, sestra Agniezka a brat Marián hne  
po príchode do nášho mesta vyšli do ulíc, aby 
osobne pozývali na tematické stretnutia v kos-
tole. Oslovovali udí, aby prežili as farských udo-
vých misií ako as, ke  dovolíme Bohu, aby sa nás 

dotkol a dal nám novú skúsenos  s Jeho láskou.
Témou prvého stretnutia bola práve láska – 

Láska s ve kým L, ktorá je schopná ís  poza pri-
rodzené hranice a želá si dobro toho druhého. 
Postupne sa po as týžd a hovorilo o hriechu, 
vykúpení a spolo enstve. Okrem príhovorov pred 
liturgiou a kázní sme mohli navštívi  špeciálne 
prednášky o ženskej a mužskej identite, pozrie  si 
spolu film i sledova  misijný tím v akcii v školskej 
telocvi ni so stovkami žiakov. V závere týžd a sa 
misijný tím venoval mládeži a manželským párom.

Na mládežníckom programe sa v piatok ve er 
zú astnilo približne 70 mladých. V sprievode slova 
a hudby mali možnos  zamýš a  sa nad pevnými 
hodnotami pre život, nad ve kými otázkami svojho 
poslania a vz ahmi. V sobotu doobeda sa na rodin-
nej svätej omši venoval as obnove manželstiev. 
Manželia mohli zdie a  myšlienky o spolo nom 
rodinnom živote v malých skupinkách. V rámci 
liturgie si obnovilo svoj manželský s ub viac ako 
sto stupavských manželských párov. Po as záve-
re ného sobotného ve era sa konal koncert kapely 
Stanley a kapucíni. Kostol, kde sa koncert konal, 
bol plný udí, ale aj radostnej atmosféry a peknej 
hudby. udové misie sa v katolíckych farnostiach 
na Slovensku konajú výnimo ne, približne raz za 
štvr storo ie. Nás v Stupave prišla povzbudi  do 
žitia pozitívnych hodnôt v každodennom živote 
komunita kapucínov. Pod a svedectiev našich farní-
kov môžeme poveda , že celá udalos  niesla posols-
tvo radostnej a živej viery. Toto posolstvo nekázali 
misionári len slovami. Ožilo medzi nami aj v aka 
ich svedectvu bratskej lásky, rozhovorov a povzbu-
dení rás  a u i  sa láske s ve kým L.

Juraj Králik, foto: Júlia Ra áková

Farníci zo Stupavy si urobili za iatkom marca 
nede ný výlet do obce Do any, kde si prešli 
krížovú cestu, v ktorej prosili o požehnanie 

našej farnosti a jej farníkov. Navštívili aj kostolík sv. 
Leonarda. Kostolík pochádza zo 14. alebo 15. sto-
ro ia a je postavený v gotickom slohu. Zvláštnos ou 
kostolíka je, že jeho avá strana je zasadená do skal-
ného masívu, ktorý tvorí vä šiu as  tejto strany. 
Ve ká skala tak pre nieva do kostolíka a vyp a 
priestor pod dreveným chórom.

st, foto: autorka

Terapeutická bábika
Za iatkom marca sme s rados ou prijali 

od Veroniky Fusekovej z projektu Ko ko 
lásky sa zmestí do krabice od topánok 
terapeutickú bábiku pre našich prijíma-
te ov sociálnej služby s Alzheimerovou 
chorobou.

Bábika našla svoj domov v špecializo-
vanom zariadení a jej priaznivé ú inky 

sme si hne  vyskúšali. Táto milá pomôcka 
pôsobí terapeuticky na uvo nenie emó-
cií, zníženie nervozity, agresívnych pre-
javov správania, udržanie pozornosti, 
udržanie sociálnych vz ahov, podporuje 
aktívny pohyb. Vyvoláva silné spomienky 
a potrebu starostlivosti a ochrany. Zmier-

uje príznaky Alzheimerovej choroby, 
zníži sa sociálna izolácia a smútok za blíz-
kymi. Ve mi pekne akujeme. Naši pri-
jímatelia hne  reagovali, bábika sa im 
ve mi pá ila.

Alena Bodová, foto: autorka

Valentínska pošta v Kaštieli
O svätom Valentínovi, ktorý žil v 3. 

storo í nášho letopo tu, koluje ve a 
legiend. V sú asnosti sa po as tohto 
sviatku mnohí obdarúvajú kvetmi, slad-
kos ami i inými drobnos ami a stretá-

vajú sa na romantických miestach.
A tak kto má chu  v DSS a ZpS Kaš-

tie  – má aj príležitos  tento netradi ný 
de  slávi  tiež. Už štvrtýkrát sme sa 

zapojili do podujatia nášho zria ovate a 
Bratislavského samosprávneho kraja 
s názvom Valentínska pošta. V rámci 
neho si prijímatelia jednotlivých orga-
nizácií navzájom vyrábajú a posielajú 
„valentínky“, aby tým upevnili priate s-
tvá, ktoré naprie  zariadeniami vznikajú. 
S rozvozom už tradi ne pomáhajú dámy 
z odboru sociálnych vecí BSK. A tak sme 
sa aj tento rok 14. februára potešili, že 
medzi nás zavítali a priniesli milé pria-
te ské pozdravy.

Jana Gavorníková, foto: ubomír Oravec,

Moje srdce na plátne
V spolupráci s mestom Stupavou a Eko-

centrom v Stupave sa nám podarilo zor-
ganizova  prvú verejnú výstavu obrazov 
amatérskeho maliara Petra Hebelku, prijí-
mate a DSS a ZpS Kaštie  Stupava. Obrazy 
nama oval v našom zariadení od roku 2016. 
Dá sa poveda , že sa radí medzi „ART 
BRUT“ umelcov. Nikdy neštudoval žia-
den umelecký smer. Obrazy, ktoré ma uje, 
nesú jeho osobnostný a individuálny rukopis. 

aro jeho obrazov 
spo íva v neškole-
ných ahoch štet-

com, v spontánnom vyjadrení svojich pocitov 
a snov bez zväzovania akýmiko vek výtvar-
nými pravidlami i trendmi. V jeho kolekcii 
sa nachádzajú obrazy inšpirované krásnou 
prírodou Kaštie skeho parku, historickými 
budovami, hradmi.

Osobitné miesto v jeho srdci majú 
ve ké lode, ako im Peter s obdivom hovorí 
„kolosy“, a inšpirácie erpá z kníh a fil-
mov s pirátskou tematikou. Autorovým 
cie om je ma ova  pre potešenie a hlavne, 
aby sa obrazy pá ili iným u om. Pomo-
cou ma ovania h adá a nachádza pocho-
penie samého seba a svoj zmysel života. 
V rámci tejto výstavy sa d a 13. marca 
2024 uskuto nilo stretnutie s autorom. 

Pána Hebelku prišli podpori  zástupcovia 
mesta Stupavy, zástupcovia opatrovníka 
z Miestneho úradu Bratislava -Staré Mesto, 
sú asní i bývalí zamestnanci DSS a ZpS 
Kaštie  Stupava a priatelia autora. Stret-
nutie sa nieslo vo ve mi príjemnej atmo-
sfére, ktorá pripomínala vernisáž. Po uli 
sme pozitívne ohlasy na tvorbu, množstvo 
gratulácií a zárove  sa toto stretnutie stalo 
motiváciou pre Petrovu alšiu tvorbu a tiež 
inšpiráciou pre tvorbu alších prijímate ov.
Výstava dvadsiatich obrazov je verejne prí-
stupná v budove Ekocentra na Hlavnej ulici 
9C v Stupave od 2. marca do 20. apríla 
2024.

Beata Mrázeková, sociálna pracovní ka,
foto: Peter Kubi ka
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Krížová cesta

Ako si žijeme v klube seniorov POHODA 
alebo v zdravom tele zdravý duch…
Tak ako po iné roky, i v roku 2024 senior klub Pohoda pokra uje vo 
svojich ob úbených aktivitách. Je to predovšetkým naše pravidelné 
cvi enie v priestoroch klubu v MKIC. 



Táto, myslím si, ve mi zaujímavá skuto -
nos  v slovensko -slovanských dejinách 
by nás mala nap a  hrdos ou, a nie 

vytvára  v nás pocit menejcennosti. Áno, my, 
resp. naši predkovia sme boli tí, ktorí transfor-
movali antickú kultúru do slovanského sveta. 
Je to nespochybnite né. Nové slovanské písmo, 
kodifikovaný slovanský jazyk boli ur ené ich 
tvorcami pre náš priestor, pre našich predkov. 
V tomto priestore sa rozvinuli, z tohto priestoru 
odišli na Balkán a stali sa nástrojom na civi-
liza nú zmenu južnoslovanských a východo-
slovanských národov, Bulharov, Macedóncov, 
Srbov, iasto ne Chorvátov, Ukrajincov, Rusov, 
Bielorusov i alších národov, ktoré sa stali 
v tomto ase pravoslávnymi.

Slovanské kmene
Po týchto obšírnych výkladoch si môžeme 

kone ne da  odpove  na otázku, kedy za í-
namehovori  o Slovanoch, ktorí prišli na naše 
územie, ako o Slovákoch. Bez oh adu na to, i 
na našom území žili aj iní Slovania alebo jazy-
kovo príbuzné obyvate stvo, až príchod Slo-
venov a presadenie ich dominancie vytvorili 
predpoklad na za iatky formovania sloven-
ského národa. Je pravdepodobné, že s Avarmi 
prišli do stredoeurópskeho priestoru aj ve ké 
skupiny alších Slovanov, najmä Srbi, Chorváti, 
Dudlebi a iní. Takže v našom priestore bolo 
viacero slovanských kme ov, ktoré najmä po 
slovanskom povstaní proti Avarom na za iatku 
7. storo ia bu  v celosti, alebo iasto ne prešli 
do iných oblastí. Zárove  trvalé avarské nebez-
pe enstvo vytváralo podmienky na integráciu 
rôznych spolo enstiev Slovanov do nadkme-
ových zväzkov. Kedy však možno hovori  

o transformácii týchto nadkme ových spo-
lo enstiev na spolo enstvá národné? Kedy 
možno hovori , že sa slovanská éra na našom 
území skon ila a za ala sa éra výlu ne sloven-
ská? To znamená odpoveda  na otázku, kedy 
sa naši predkovia sformovali do spolo enstva 
vedomého si svojej etnickej vyhranenosti, teda 
za ali sa poklada  za „my“. Všetci okolo „my“ 
sú „oni“. Kedy sa spolo enstvo Slovanov na 
strednom Dunaji vyhradilo nielen vo i Ava-
rom, ale aj vo i ostatným Slovanom? Osobne sa 
nazdávam, že Slovania na území dnešného Slo-
venska, Dolného Rakúska, Zadunajska a juž-
nej Moravy sa takýmto spôsobom vyhranili 
po vzniku ve komoravského štátu. Jednotný 
štát vytvára národ, štát vytvára vedomie spo-
lo enstva.

Idea spolo enstva
Niektorí obhajcovia ma arskej a eskej prio-

rity v stredoeurópskom priestore stále omie-
ajú, že Sloveni, teda starí Slováci, nemali také 
vedomie ako dnešní moderní Slováci. Nemali 
a nemohli ma , ke že internet, facebook a iné 
výdobytky modernej doby vtedy neexistovali. 
Neznamená to však, že nemali spolo né vedo-
mie, že sa nevedeli vyhrani  vo i okolitým, i 
už slovanským, alebo neslovanským komuni-
tám. Niektorí naši odporcovia s vážnou tvárou 
hovoria: o rozprávaš o Slovákoch v 8. alebo 
v 9. storo í, ke  nemôžeš dokáza , že udia zo 
Spiša rozmýš ali tak isto ako udia zo Záho-
ria? Samozrejme, nemôžem. Ale to nezna-
mená, že sa necítili sú as ou jednej komunity. 
Princíp, ktorý vytváral ich spolo né vedomie, 
spo íva v poznaní, že po vytvorení štátu sa 
vytvára systém vz ahov, ktorý spája obyvate ov 

do jednej komunity. V ranostredovekých štá-
toch neexistovalo nie o také ako hlavné mesto, 
lebo panovnícky dvor bol ve mi nákladný 
a nemohol by  dlhodobo na jednom mieste. 
Ak by neputoval z miesta na miesto, svoje 
sídlo by jednoducho vyjedol, udovo pove-
dané, strovil. Panovník preto musel putova .

o teda vytváralo spolo né vedomie? Pre-
dovšetkým to, že obyvatelia štátu platili dane  
nejakej vrchnosti, nejakému suverénovi. Ke  
vzniklo ohrozenie spolo enstva, bolo treba 

regrutova  obrancov do nejakého vojska, 
ktoré muselo chráni  krajinu. Takže spolo né 
povedomie, idea spolo enstva vznikla hne  
v tom momente, ako vznikol štát. V našom 
priestore sa objavili zárodky štátu vznikom 
Nitrianskeho, Moravského a Panónskeho 
kniežatstva. Išlo o integra né medzistupne 
zjednocovania sa staroslovenských kme ov, 
ktoré bolo zav šené za krá a Svätopluka pri-
pojením Panónie k Ve kej Morave. To, že išlo 
o postupné zjednocovanie príbuzných spo-
lo enstiev, nám ukazuje aj spôsob pripojenia 
Nitrianska k Morave.

Ve ká Morava
Ke  sa pozrieme na pripojenie Nitrianska 

k Morave knieža om Mojmírom I., nezazna-
menávame žiadne vä šie prejavy odporu, ako 
je to napr. v prípade podmanenia iech Svä-
toplukom I. Rovnako, ke  sa pozrieme na 
udalosti súvisiace so zajatím Rastislava a Svä-
topluka na konci 60. rokov 9. storo ia, vidíme, 
že medzi obyvate mi Moravy a Nitrianska 
neexistovali protire enia a spolo ne vystúpili 
proti franskej okupácii. Ke  došlo k oslabe-
niu Ve kej Moravy po Svätoplukovej smrti, 

esi prví odsko ili od ve komoravského štátu, 
postavili sa na stranu Bavorov a za ali úto i  
na jadro Ve kej Moravy. To znamená, že esi 
nemali spolo né cítenie, spolo né vedomie, 
ktoré mali Nitrania vo vz ahu k Morave. Takže 
boli jasne vydelení, takisto Vislania, Slezania 
alebo Srbi v Lužici. To znamená, že vznik ve -
komoravského štátu bol zárove  etablovaním 
sa národa, ktorý sa dnes nazýva národom slo-
venským. Dokonca si dovolím tvrdi , že slo-
venským sa nazýval aj v danej dobe. Iná  si 
nie je možné vysvetli  existenciu Slovákov/
Sloveniek, ktorí do dnešných dní prežívajú 
na území Dolného Rakúska a južnej Moravy. 
V ase existencie Ve kej Moravy pretrvával 
napriek ve kej náre ovej diferenciácii ešte jeden 
slovanský jazyk. Využi  pôvodne južnoslo-
vanské náre ia ako spisovný jazyk nepôsobilo 
preto na Ve kej Morave problémy. Ako som 
však nazna il už vyššie, pri používaní jazyka 
sa na Ve kej Morave, najmä v slovnej zásobe, 
uplatnil domáci jazyk. Jazyk Cyrila a Metoda 
sa pri používaní na našom území slovakizoval, 
takže je úplne legitímne nazýva  ho staroslo-
venským, ako sa nazýval celé stáro ia až do 
zásahu eského jazykovedca J. Polívku, ktorý 
ho premenoval na jazyk staroslov nský. Jeden 
mäk e , zdalo by sa nepodstatný, totálne na 
mnohé roky prevrátil skúmanie národných 
dejín Slovákov a odsunul ich z dedi stva Ve -
kej Moravy.

Zrodenie slovenského národa
Ke  sa pozrieme spätne na európske 

dejiny, musíme konštatova , že s výnimkou 
baltských štátov neexistuje dnes ani jeden 
štát, ktorý by nevznikol alebo základy kto-
rého by neboli položené medzi 9. až 11. sto-
ro ím – i už je to Nórsko, Švédsko, Dánsko, 
Írsko, Škótsko, Wales, alebo Anglicko. Áno, 
niektoré národy, ktoré mali svoje štáty v inkri-
minovanom období, do dnešných ias nedožili 
alebo sa stali úplne marginálnymi skupinami. 
Z tohto poh adu nemôžeme prehliadnu  sku-
to nos , že základ slovenskej národnej štát-
nosti, vznik slovenského národa sa datuje 
do obdobia Ve kej Moravy. Je jedno, že na 
za iatku 10. storo ia bol tento štát rozvrátený 
a trvalo celých sto rokov, kým sa opä  skonso-
lidoval v podobe Panónskeho, neskôr Uhor-
ského krá ovstva, v ktorom bolo postavenie 
Slovákov už zna ne odlišné. Ve ká Morava 
zrodila slovenský národ a napriek všetkým 
dejinným peripetiám, napriek zvôli niekto-
rých do asných držite ov moci síce s ve kými 
stratami, ale predsa dožil až do dnešných ias. 
Dnešné územie Slovenska je asi len tretina 
územia ve komoravského štátu (nie Ve ko-
moravskej ríše, ktorá bola podstatne vä šia), 
ale to neznamená, že na om Slováci nemôžu 
vies  plnohodnotný národný život. Musia si 
ho však vedie  háji  a chráni .

PhDr. Anton Hrnko, CSc., foto: archív autora
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Zrodenie slovenského národa (5)
Už v ase príchodu Konštantína (Cyrila) a Metoda existovala na našom území 
rozvinutá kres anská civilizácia, vychádzajúca z antických, rímskych tradícií. 
Pod Metodovým vedením sa výdobytky tejto civilizácie rozšírili aj do ostatných 
slovanských krajín, najmä do iech, Sliezska, Lužice, Vislanska a možno iasto ne 
i na Starú Rus. Metodovi žiaci, vyhnaní po jeho smrti z Ve kej Moravy, odovzdali tieto 
výdobytky balkánskym Slovanom a odtia  sa dostali opä  na Rus.

Sedmopo etníci, sv. Cyril a sv. Metod a ich pokra ovate-
lia pri šírení viery medzi Slovanmi.
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Vieme o vás, že ste rodený 
Stupav an. Odkia  boli vaši 
rodi ia? Máte aj súrodencov?

Mama pochádzala zo Záhorskej Bystrice, 
otec bol Más an. Aj starí rodi ia boli Más ané. 
Mám jednu sestru, vášnivú cestovate ku Annu. 
A mladšieho brata Jána.

To ste mali z Mástu na hádzanárske 
ihrisko pomerne aleko...

Ako každé decko, aj ja som jazdil na 
ihrisko do parku na bicykli. Pamätám si ešte 
na jeho povrch z utla enej škvary. Až neskôr 
sa robil asfaltový povrch. Ako hádzanárska 
rodina sme si všetko budovali svojpomocne. i 
už to boli brigády pri stavbe tribún, alebo pri 
úprave okolia.

Skúšali ste okrem hádzanej aj iné 
športy?

Samozrejme. V Stupave má svoju dlhoro nú 
tradíciu takisto futbal. Za al som ho hráva , 
ale po pol roku zví azila hádzaná.

Basketbal ste neskúšali? Výšku na to 
máte...

Nie, to veru nie. Basketbal sa v Stupave 
nehral. Alfou a omegou tu boli len dva športy 
–  hádzaná a futbal. A turistika. 

Kedy vám u arovala hádzaná?
Odkedy si pamätám. Prešiel som všetkými 

vekovými kategóriami. Hrával som už ako žiak.

Ako sa vám podarilo sk bi  šport 
a vašu profesiu kuchára?

Najskôr som sa venoval len hádzanej. Ke  
som si mal v pätnástich rokoch vybra , akému 
povolaniu sa budem vo svojom živote venova , 
padla vo ba na kuchára. Je pravda, že ke  som 
sa stal kuchárom, išiel šport do úzadia. Ale ako 
som chodil do klubu Tatran Stupava vo svojej 
mladosti, tak tam chodím aj teraz.

Aké bolo vaše detstvo?
Ako všetci moji kamaráti, aj ja som chodil 

do našej základnej školy tu v Stupave. Spo-
mínam si na svoju triednu u ite ku Jolanu 
Petrejovú. U ila nás telesnú výchovu. Bola to 

legenda, ktorá nám vštepila lásku k športu. 
Vtedy sme chodili do školy na dve zmeny. Na 
škole nás bolo to ko žiakov, že sme sa jedno-

ducho nezmestili. Na druhej zmene to bol zase 
u ite  Oto Šimkovi . Tá dvojzmennos  nám však 
robila problémy, pretože ako hádzanári sme sa 
nevedeli spolu stretnú , vždy bol niekto z nás 
v škole. To nás hatilo aj v tréningoch.

Po základnej škole sa bolo treba roz-
hodnú , kam alej. Ktorú strednú 
školu ste si vybrali?

Bolo to Stredné odborné u ilište kuchárov 
a ašníkov na Mikovíniho ulici v Bratislave. 
Po as štúdia som hral hádzanú v druhej doras-
teneckej lige. Ke  sme postúpili do vyššej sú aže, 
bola to naozaj ve ká sláva. Bohužia , do celo-
slovenskej ligy sme sa už neprebojovali. Ke  som 
mal sedemnás  rokov, oslovil nás tréner Miro-
slav Jan ár, aby sme prišli na tréning mužov. 
To bol pre m a splnený sen. Vybral si spomedzi 
nás len nieko kých. Doteraz si pamätám ten 
úžasný pocit, nevedel som týžde  zaspa . Vtedy 

hrali muži fenomenálne majstrovstvá kraja. 
A v osemdesiatych rokoch postúpili dokonca do 
druhej slovenskej ligy.

Mali ste dobré podmienky na tréno-
vanie?

Stupava vždy doplácala na to, že podmienky 
na tréning boli spar anské. Nemali sme halu, len 
ihrisko v parku a v škole telocvi u. Až neskôr 
sa v parku postavila športová hala, ktorá mala 
posil ov u aj potrebné zázemie, v aka omu 
sa podmienky na trénovanie zlepšili.

Stíhali ste sa popri práci venova  aj 
hádzanej?

Vtedy som bol zamestnaný ako kuchár v hoteli 
Bratislava. Niekedy bolo náro né sk bi  prácu s 
tréningami a so zápasmi. Hotel Bratislava bol 
za totality výborný hotel, nie o ako hotel Voronež 
v Brne. Napríklad pravidelne sme zabezpe o-
vali ubytovanie pre ú astníkov legendárneho 
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Všetko pre „Handball“
Rudolfa Draškovi a Stupav anom ur ite predstavova
netreba. Jeho meno je celoživotne späté so športom 
v našom meste, konkrétne s hádzanou. Po me však 
po poriadku...

Tréneri našich súperov 
si búchali hlavu o stenu, 
nevedeli pochopi , ako 

je možné, že v tej 
Stupave proti istým 

amatérom 
nevyhrávajú.

Zostava na zápas v talianskom Capri, rok 1983.



atletického mítingu Pravda – Televízia – Slov-
naft, ako aj pre atraktívnych hostí Bratislav-
skej lýry. Môžem sa pochváliť, že som varil pre 
slávnu anglickú skupinu Smokie.

A potom prišla vojenčina?
Áno, narukoval som do výberu vojenského 

oddielu VTV Holešov. V rokoch 1980 – 1982 
som bol teda v telovýchovnom klube pri Zlíne, kde 
som strávil vojnu a hral som hádzanú v českej 
lige. Boli sme výborná partia. Dodnes mám na 
bývalých spoluhráčov kontakty. Najlepšie však 
je, že už ma kontaktujú ich deti, ktoré sa tiež 
venujú hádzanej.

Po vojenčine prišla láska?
Áno, po návrate z vojny som sa oženil. Nie-

ktoré lásky netrvajú po celý život, ale to dobré, 
čo mi zostalo, sú moje deti. Syn, takisto hádza-
nár, Rudolf tretí, a dcéra Miriam, ktorá je skve-
lou právničkou.

Dokedy ste hrávali hádzanú?
Aktívne som hral do tridsiatky. Vtedy sa 

hádzanársky oddiel TJ Tatran Stupava pre-
transformoval na HC Tatran Stupava. V roč-
níku 1993/1994 súťažili muži v II. celoštátnej 

lige. V kádri hrali J. Malec, R. Jánoš, Ľ. Ivica 
st., V. Pavlík, Ľ. Gábriš, V. Valachovič, R. 
Kovács, P. Hlavtúr, J. Puškáč, P. Geisse,  B. 

Révay, Ľ. Ivica ml. a M. Prokop. Trénerom muž-
stva bol Miroslav Jančár, asistentom V. Pšenko, 
vedúcim Ján Šembera a lekárom MUDr. Ján 
Koreň. Mali sme vtedy dobrú hádzanú. Tréneri 
našich súperov si búchali hlavu o stenu, nevedeli 
pochopiť, ako je možné, že v tej Stupave proti čis-
tým amatérom nevyhrávajú. Keď sme však mali 
hrať aj proti profesionálom, napríklad viacná-

sobným majstrom Československa z klubu VŠZ 
Košice, stáli sme jeden vedľa druhého a povedali 
sme si: „Neni toho Boha, aby tu Košice vyhrali.“ 

Boli sme jednoducho srdciari. Hrali sme na tur-
najoch aj v zahraničí, napríklad v Taliansku.

Po revolúcii v roku 1989 sa pre nás 
otvoril svet. Skúšali ste aj vy šťastie 
v zahraničí?

Mal som vtedy 30 rokov. Po profesionáloch 
v gastronómii bol dopyt. Tak som si povedal, že 
skúsim zahraničnú prax – na rok. A z toho 
roku som tu u susedov už 35 rokov. Pracoval 
som vo Viedni v reštauráciách a pre kateringové 
spoločnosti. Tento rok by som chcel svoju kari-
éru zavŕšiť a odísť do dôchodku. Pracujem už 
deväť rokov pre rodinnú firmu House of Julius 
Meindl vo Viedni na Grabene ako zástupca 
šéfkuchára. Mám pod sebou 25 zamestnancov. 
Okrem toho každý týždeň objednávam tovar, 
ktorý aj kontrolujem.

Udržiavate styk so svojimi bývalými 
spoluhráčmi?

Áno, stretávam sa s našimi legendami Mirom 
Puškáčom, Mirom Šurinom, Vladom Pšenkom. 
Chodíme spolu fandiť na zápasy. A tiež sa stre-
tám na trhu so svojimi rovesníkmi, napríklad s 
Vladom Valachovičom, ktorý ešte trénuje.

Ako by ste porovnali deti kedysi 
a dnes?

My sme boli akísi otužilejší. Behali sme po 
asfalte, v lete, v zime. Padli sme – vstali sme. 
Tie dnešné deti vyrastajú na kuracom mäsku 
a hneď ich bolia kolená. Rozdiel je aj medzi 
deťmi u nás a trebárs vo Viedni. Bývam vedľa 

hádzanárskej haly, kde trénuje klub mládež-
níckeho Handballsclub Fivers Margareten Wien 
a občas sa idem pozrieť na tréningy tam. Naše 
deti sa mi zdajú viac ufňukané a rozmaznané. 
Tie rakúske viac trénujú, majú väčšiu discip-
línu a všetko si viac vážia.

Čo by pomohlo našej hádzanej?
Je to jednoduché – dobrý sponzor.

Aké máte plány do svojej ďalšej 
životnej etapy?

Synovi a všetkým chlapcom okolo neho som sľú-
bil, že keď pôjdem do dôchodku, tak im pomôžem 
okolo hádzanej všetko, čo bude treba. Dostal som 
aj ponuky z gastronómie, ale „kucharinu“ by som 
chcel zavesiť na klinec. Keď sa vrátim domov, 
tak budem viac s mamou, aj keď je stále sebes-
tačná a ako 86-ročná jazdí na bicykli. Mojím 
najväčším hoby je aktuálne kočíkovanie môjho 
vnuka Rudolfa štvrtého. To je naozaj radosť.

Eva Švoňavová, foto: autorka, archív RD 
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RUDOLF DRAŠKOVIČ   
MIESTO NARODENIA: Stupava
VEK: 63 rokov
ZNAMENIE: som klasický májový Býk, 
keď sa nahnevám, som urazený 
aj pol roka
OBĽÚBENÉ JEDLO: mám rád všetko 
s výnimkou tatárskeho bifteku; vyhovuje 
mi naša slovenská kuchyňa a tiež rakúska 
gastronómia; rád varím guláš a rád sa 
vyhrám s omáčkami. Teraz sa začala 
špargľová sezóna, tú si vychutnám.

13. apríla 2024 od 8.00 do 18.00 hod.  
X. ROČNÍK VETERANS CUP 
STUPAVA 2024 
MEDZINÁRODNÁ SÚŤAŽ V HÁDZANEJ, 
V ŠPORTOVEJ HALE ZŠ

17. apríla 2024 o 17.00 hod.   

ČÍTANIE NA DOBRÚ NOC 

MESTSKÁ KNIŽNICA RUDA MORICA

20. APRÍLA 2024 OD 10.00 DO 15.00 HOD. 
XI. ROČNÍK STUPARA 

V KAŠTIEĽSKOM PARKU, PARNÍKY NA JAZIERKU ZO 
SLOVENSKA, Z ČIECH A MAĎARSKA

21. apríla 2024 o 19.00 hod. 

SILNÉ REČI 
VEĽKÁ SÁLA KULTÚRNEHO DOMU V STUPAVE

24. apríla 2024 o 17.00 hod. 

ČÍTANIE NA DOBRÚ NOC 
MESTSKÁ KNIŽNICA RUDA MORICA

24. apríla 2024 o 18.00 hod.  

KONCERT EDEVART ORCHESTRA 

VEĽKÁ SÁLA KULTÚRNEHO DOMU V STUPAVE

27. apríla 2024 o 19.00 hod.  

DIVADLO NA HAMBÁLKU
CHROBÁK V HLAVE, MCK – KULTÚRNÍ DOMEČEK 
(KINO), HVIEZDOSLAVOVA 3, MALACKY

30. apríla 2024 od 16.30 hod.  

STAVANIE MÁJA 
OKOLIE KULTÚRNEHO DOMU A SEDLIACKY DVOR

30. apríla 2024 od 17.00 – 24.00 hod.  

STAVJANÍ MÁJA
OBECNÝ DOM MÁST, NEVÄDZA, TOP DIAMOND

4. mája 2024 7.00 – 13.00 hod.  

BURZA STAROŽITNOSTÍ 
KAŠTIEĽSKY PARK

11. mája 2024 od 9.00 – 13.00 hod.  

STUPAVSKÁ NAHÁŇAČKA 

KAŠTIEĽSKY PARK 

11. mája 2024 od 15.00 – 20.00 hod.  

KAŠTIEĽSKA VÍNNA CESTA 

KAŠTIEĽSKY PARK

12. mája 2024  

PRECHÁDZKA S HUDBOU 
ŠANSÓNY S TRIOM SÁRY PORTIER – KAŠTIEĽSKY PARK

25. mája 2024  

LÁSKAVÁ STUPAVA 

BOHATÝ PROGRAM V EKOCENTRE, MAKOVICIACH, 
SYNAGÓGE, EKOTOČKE A KOMUNÁLE, MLYNE 
V STUPAVSKEJ JAZYKOVKE A 2K ARCHITEKTI
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STUPAVA KALENDÁR PODUJATÍ

Dorastenci v roku 1979. Hore zľava tréner Debrecký,  Kopp, Valachovič, Draškovič, 
Ivica, Rigó, Pavlíček. Dole Slezák, Gorbár, Kuštor, Piaček,  ležia Noskovič a Korda.

Organizujete kultúrno-spoločenskú udalosť pre širokú verejnosť?
Dajte nám o tom vedieť na noviny@stupava.sk.



D a 5. apríla sme si v Stupave pri-
pomenuli 79. výro ie oslobode-
nia nášho mesta. Pri pamätníku 

„Kvet v aky“ pred Kultúrnym domom 
v Stupave sa konala pietna spomienka na 
zosnulých vojakov ervenej armády, ale 
aj Stupav anov, ktorí zomreli po as oslo-
bodenia. Po úvodnom príhovore primá-
tora mesta postupne položili k pamätníku 
vence zástupcovia mesta Stupavy, Jednoty 
dôchodcov a Klubu seniorov Pohoda,  ZO 
Slovenských protifašistických bojovníkov, 

erveného kríža, ZO Slovenského zväzu 
záhradkárov a Slovenského zväzu telesne 

postihnutých. Následne sa as  prítomných 
presunula aj k hrobu sovietskych vojakov 
na Obore, kde položili kvety a vzdali úctu 
padlým vojakom.

pie, foto: Peter Kubi ka
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Anna Bergerová, rodená Da ová, sa 
narodila v obci Habura ne aleko 
Medzilaboriec 3. marca 1930, kde 

žila až do vypuknutia 2. svetovej vojny. Mala 
dvoch bratov, ktorí aktívne pôsobili v protifa-
šistickom odboji v esku. Po as vojny, ke  sa 
do ich domu nas ahovali fašisti, odišla do hôr 
spolo ne s mamou Júliou a so sestrou Máriou 
k partizánskej skupine apajev (kde pôso-
bil aj npor. letectva udovít Kukorelli). Ako 
15-ro ná už pomáhala ošetrova  ranených 
vojakov a partizánov, ako aj väz ov z koncen-
tra ných táborov, ktorí prišli k partizánom. 

Po skon ení 2. svetovej vojny vyštudovala 
Anna Bergerová Gymnázium v Humennom 
a neskôr sa pres ahovala do Bratislavy, kde 
bola aktívne spolo ensky inná. V ostatných 
rokoch bola aktívna aj v Slovenskom zväze 
protifašistických bojovníkov a zú ast ovala sa 
na všetkých významných podujatiach.

Posledné zbohom
Na poslednej rozlú ke s Ani kou Berge-

rovou, ktorá sa konala 23. 2. 2024 na cinto-
ríne v Slávi om údolí, sa zú astnil aj náš len 
a jej osobný priate  Ing. Vladimír Mindoš. 

Posledné zbohom prišli da  zosnulej takisto 
predseda parlamentu SR Peter Pellegrini, 
minister obrany SR Robert Kali ák, ná el-
ník Generálneho štábu OS SR Daniel Zmeko 
a minister vnútra SR Matúš Šutaj Eštok. 
Rozlú kový veniec zaslala aj prezidentka SR 
Zuzana aputová.

Je smutné, že posledná rozlú ka s Annou 
Bergerovou unikla pozornosti médií hlav-
ného prúdu.

Ani ka Bergerová, aj touto formou sa 
s Tebou lú ia lenovia základnej organizácie 
Slovenského zväzu protifašistických bojovní-
kov v Stupave.

es  Tvojej pamiatke!
Ing. Ján Holi , predseda ZO SZPB v Stupave, 

foto: autor

Za Annou Bergerovou
Základná organizácia Slovenského zväzu protifašistických 
bojovníkov v Stupave oznamuje svojim lenom a ob anom 
mesta Stupavy, že d a 19. 2. 2024 nás po krátkej chorobe 
vo veku nedožitých 94 rokov opustila priama ú astní ka 
protifašistického odboja Anna Bergerová. 

PRIPOMENULI SME SI 
OSLOBODENIE STUPAVY as plynie a nevráti, o vzal. 

Zostali len spomienky a žia . 
V týchto d och uplynulo dlhých

30 rokov od smrti našej 
mami ky Magdalény Fandelo-
vej, rod. Kahánkovej, 27 rokov 
od smrti nášho otca Rudolfa 
Fandela a 15 rokov od smrti 
našej sestry Danky Madero-
vej, rod. Fandelovej. 

Spomíname na vás s úctou 
a láskou, sestry Alena a Magda-
léna s rodinami

† D a 6. 3. 2024 zomrela vo 
veku 69 rokov Alžbeta S epan-
ková, rodená Pa ková, z ulice 
Sama Chalupku.

† D a 2. 4.  2024 zomrela vo 
veku 77 rokov Mária Vaneková, 
rodená Straská, z Lipovej ulice.

Smútiacim rodinám vyslovujeme 
hlbokú sústras !

V týchto 
d och uply-
nulo 10 rokov od 
úmrtia Ing. Vla-
dimíra Gašparo-
vi a zo Stupavy.

Prosíme tých, 
ktorí ho poznali, aby mu venovali 
tichú spomienku.

Smútiaca rodina

SPOLO ENSKÁ RUBRIKA
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Zimné mesiace využili tré-
neri na budovanie kondi nej 
a hernej pripravenosti svo-

jich zverencov. Viaceré chlap enské 
a diev enské mládežnícke kategórie 
dosiahli cenné úspechy na turnajoch v zim-
nej lige. Celkovo má FKM Stupava prihlá-
sených štrnás  kategórií, ale klub ponúka 

aj zaujímavé pohybové aktivity pre tých 
najmenších.

Muži s cie om bojova  o prvú 
polovicu tabu ky

Zimnú prípravu hodnotí manažér 
A -mužstva Ján Katona st.: „Po dlhej tak-
mer štvormesa nej zimnej prestávke sa za ala 
jarná as  šiestej ligy. Naše A -mužstvo má 
za sebou kvalitnú zimnú prípravu, v kto-
rej stihlo absolvova  pä  prípravných zápa-
sov. Mužstvo na alej povedie tréner Rudolf 
Rehák. Do prípravy sa zapojilo 20 futbalis-
tov. Šancu chceme da  najmä mladším hrá om, 
ke že v kádri je ich momentálne až sedem (25 
rokov a mladší). Pre rozsiahlu maródku sme 
dokonca museli v prípravnom zápase so Svätým 
Jurom povola  dvoch 16-ro ných dorastencov: 
Andreja Krajcera a Juraja Kratochví a, pri-
om prvý menovaný zaznamenal ví azný gól 

a druhý asistenciu. Na jar nemôžeme zrejme 
ráta  s Jakubom Pavla i om, ktorý v januári 
podstúpil operáciu kolena. Kostru tímu tvo-
ria odchovanci klubu: Marek ‚Uri‘ Blaží-
ek, František Slotík, Michal Pokorný, Jakub 

Ková , ale aj mladší hrá i ako Martin 
Neradovi , Patrik Kopp a Erik Malec. 
Po as zimného transferového obdobia sa 
nám podarilo získa  aj viacero kvalit-
ných hrá ov, a preto veríme, že sa na jar 

vyšvihneme na poprednejšie prie ky a budeme 
robi  rados  svojim fanúšikom. V marci sme 
už stihli odohra  prvé dve jarné ligové kolá, 

v ktorých sa nám podarilo zdola  na domá-
com trávniku Cajlu -Pezinok 2 : 1 a o týž-
de  neskôr sme pod ahli v Šenkviciach lídrovi 
sú aže 0 : 4.“

V mesiacoch apríl a máj sa 
predstavia muži FKM na domá-
com štadióne v dátumoch:

 14. 4. (nede a) o 16.30 hod. proti FK 
Dubová

 28. 4. (nede a) o 17.00 hod. proti FC astá
 4. 5 (sobota) o 17.00 hod. proti FK Jab-

lonové
 19. 5. (nede a) o 17.00 hod. proti Slo-

van Vini né

Dorast a žiaci
Dorast U17 zaznamenal výborný vstup do 

jarnej asti 3. ligy, ke  zdolal doma Ružinov 
Bratislava 8 : 1 a na pôde MŠK Iskra Petržalka 
remizoval 0 : 0. Trénermi sú Ivan Klas, Miloš 
Kment a lekárom tímu Marcel Brenner. Cie-
om mužstva je skon i  medzi top 5 tímami 
tabu ky. O lepšie postavenie v tabu ke budú 
bojova  v 2. lige aj naše tímy U15 a U13.

Výborná reprezentácia od 
našich prípraviek

O pekný úspech sa postarali naše príp-
ravky U9 a U10, ktorým sa podarilo po as 
štyroch kôl zimnej ligy na umelej tráve 
v Šamoríne nazbiera  najviac bodov, a teda 
získa  prvenstvo v oboch kategóriách. 
V kategórii U9 bol navyše vyhlásený za naj-
lepšieho brankára náš hrá  Zachariáš Špin-
der a v kategórii U10 sa najlepším hrá om 
ligy stala naša hrá ka Adriana Šmelcerová.

Skvelé výsledky dosahoval v príprave aj 
tím U11, ktorý sa stal v marci ví azom bra-
tislavského turnaja OUT CUP. Zverenci 
trénera Martina Mackovi a sa prezento-
vali výbornými výkonmi, peknými akci-
ami a v 10 zápasoch strelili až 33 gólov, 
pri om inkasovali len 9.

Naša najmladšia prípravka U8 v zim-
nej halovej lige v Cíferi obsadila v kon-
kurencii šiestich tímov solídne 3. miesto. 
Trénerom kategórie je Jozef Pítrovský.
Najmladšie kategórie za ínajúcich futbalis-
tov U7 trénovali v zimnom období v dvoch 
skupinách, každá po 20 chlapcov. Po as 
zimy absolvovali chlapci a diev atá viacero 
turnajov. Starších, ro níky 2016 a 2017, 

vedie Juraj Višváder a v lige U8 hrajú for-
mou turnajov. Mladších, ro ník 2018, tré-
nuje Dominik Katona.

Diev enské kategórie
napredujú

Ženy pod vedením nového trénera 
Michala Pokorného absolvovali v príprave 
viacero zápasov aj proti tímom z vyššej 
sú aže a herne nesklamali. Kategória WU15 
si zimnú prípravu spestrila aj štvord o-
vým sústredením v Pieš anoch pod vede-
ním trénera Juraja Kroneka. Najmladšiu 
diev enskú kategóriu WU11 vedie Renáta 
Egreczka a diev atá si po as zimy skúsili aj 
konfrontáciu s eskými tímami. Do stupav-
ských diev enských tímov WU9, WU11, 
WU15 a žien prijmeme nové hrá ky. Zís-
ka  informácie alebo prihlási  sa môžete na: 
fkmstupava.dievcata@gmail.com.

alšie aktivity klubu
Kurzy pohybovej prípravy pre škôlkarov 

od 3 rokov pod zna kou Pajštuná ik sú už 
v plnom prúde a prihlási  sa dá na stránke 
pajstunacik.eu. Spolupracujeme so štát-
nymi aj súkromnými MŠ. Od apríla klub 
rozbehol aj prihlasovanie sa na letné kempy 
pre deti od 7 do 15 rokov alebo minikempy 
od 4 do 6 rokov v Borinke. Viac informá-
cií o denných kempoch môžete získa  na 
www.topkemp.sk.

jk, foto: archív FKM Stupava

FKM Stupava – do jarnej časti s víťaznými ambíciami
Pre viaceré vekové kategórie z Futbalového klubu 
mládeže Stupava sa v apríli za ína opä  ligové zápolenie.

K
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Diev atá z WU15 na sústredení v Pieš anoch

Kategória U11

U10 ví azom zimnej ligy

Kategória U11 sa stala ví azom OUT CUPU

Kríž vďaky

Z REDAK NEJ POŠTY

Pred Kostolom sv. Šebastiána v Máste 
je na avej strane svahu postavený kríž 
v aky. Kedysi dávali takéto „božie 
muky“ postavi  udia ako symbol v aky. 
Dnes už však asto nežijú ani oni, ani 
ich potomkovia. Ne udo teda, že sa na 
týchto krížoch podpisuje zub asu. 

Antona Stankovského poznáme ako 
loveka, ktorý má k histórii vrúcny 

vz ah. Jeho múzeum svedkov minulosti 

– Sedliacky dvor – navštívili už mnohí 
z nás. Tentoraz si zobral za cie  obno-
vi  práve kríž, ktorý ku cti Najsvätejšej 
Trojice postavili Ján Suchý s manžel-
kou Máriou v roku 1897. Nová re az 
z jeho šikovných rúk bude slúži  dlhé 
roky. akujeme.

ej, foto: švo
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KLINIKA DERMATOVENEROLÓGIE A ESTETICKEJ MEDICÍNY

NAŠE SLUŽBY:

ONLINE: 

E-MAIL: 

TEL.: 

OSOBNE: 

PO – STR: 8.00 – 17.00
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Mladí basketbalisti zo Stupavy uka-
zujú, že srdce, váše  a oddanos  
k športu sú k ú ovými atribútmi 

úspechu na sú ažnom ihrisku. Ich výkony 
nás inšpirujú. Tešíme sa na alšie vzrušu-
júce momenty, ktoré nám prinesú ich špor-
tové úspechy.

Diev atá v kategórii U-15 sa úspešne 
prebojovali medzi najlepších 8 tímov na 

Slovensku, ím potvrdili svoju kva-
litu a bojovnos  na sú ažnom poli.

Neskuto ný úspech zažívajú aj diev-
atá v kategórii U-14, ktoré zvládli nevídaný 

po et 18 ví azstiev po sebe a zabezpe ili si 
tak postup na majstrovstvá Slovenska. Ich 
neúnavná snaha a oddanos  k basketbalu ich 
posúvajú ku kariérnym výškam.

Chlapci v kategórii U-17 bojujú s vervou 
o postup medzi najlepších 8 tímov na Slo-
vensku, pri om ich odhodlanie a bojovnos  

s ubujú zaujímavé súboje a napínavé 
zápasy.

Napínavé a vzrušujúce sú aj výkony 
chlapcov v kategórii U-14, ktorí zo zdanlivo 
beznádejného posledného miesta v tabu ke 
vystrelili až na 2. prie ku. S piatimi ví az-
stvami po sebe dávajú súperom jasný signál 
o svojom rastúcom potenciáli a ambíciách.

Napätie a rivalita sa preniesli aj do kategó-
rie U-12, kde diev atá triumfovali nad našimi 
chlapcami v klubovom derby. Ich bojovný 

duch a nasadenie na palubovke sved ia o ich 
nezlomnej vôli dosiahnu  úspech a reprezen-
tova  svoj klub s hrdos ou.

mb, foto: archív MIBA

MIBA SLOVAKIA 

„Na zápas proti Ibasu sa 
diev atá zmobilizovali 
a ukázali, že ich basketbal 
baví.“ Katarína Stachová, 
hlavná trénerka žia ok U-14



Rovnako úspešne si po ínajú aj mladé 
nádeje klubu – dorastenky, ktoré 
bojujú o popredné prie ky v najvyš-

šej slovenskej sú aži. Ich talent, tvrdá práca 
a odhodlanie im prinášajú zaslúžené ovocie 
v podobe vynikajúcich výsledkov.
Všetky tri družstvá – seniorky aj oba 
dorastenecké – tak robia skvelé meno 
nielen svojmu klubu HC Tatran Stupava, 
ale aj mestu Stupave. Ich doterajšie 
výkony sú prís ubom, že aj v alšom 
priebehu sezóny budú atakova  tie naj-
vyššie méty a zabojujú o cenné trofeje.

Fanúšikovia hádzanej v Stupave tak majú 
dôvod na rados  a môžu by  právom hrdí na 
svoje hrá ky, ktoré ich reprezentujú s ve kým 
nasadením a zanietením. Ostáva len dúfa , 

že im forma a športové š astie vydržia až do 
konca sezóny a že sa im podarí naplni  svoje 
ambiciózne ciele.

Ženy krá ajú k ví azstvu
Ženský hádzanársky tím pod taktov-

kou skúseného trénera Petra Olšavského si 
razí cestu za titulom v 1. lige suverénnym 
spôsobom. V doterajšom priebehu sezóny 
stratil body iba raz, a to ešte po as jesen-
nej asti v zápase proti Dunajskej Strede. 
Práve domáci súboj 
s Dunajskou Stre-
dou sa stal zatia  
vrcholom odvetnej 
asti. Hrá ky pred-

viedli pred fantas-
tickým publikom 
excelentný výkon 
a nedali súper-
kám žiadnu šancu. 
Po jednozna nom 
priebehu stretnu-
tia zví azili pre-
sved ivo 32 : 16.
Dôležité ví azstvo 
potvrdili aj v nasledujúcich zápasoch, v aka 
omu si vytvorili pohodlný náskok na ele 

tabu ky. Šes  kôl pred koncom sú aže majú 

pred druhým tímom Bánoviec nad Bebra-
vou solídny pä bodový odstup.

Ženská zložka stupavského klubu podáva 
pod vedením trénera Olšavského konzis-
tentné výkony a svojou kvalitou dominuje 
celej sú aži. V aka skvelej forme a odhodla-
niu hrá ok sa zdá, že cesta za majstrovským 
titulom je viac než s ubne na atá.

Zostávajúci program žien
Stupavskí fanúšikovia hádzanej sa môžu 

teši  na napínavé vyvrcholenie 1. ligy žien, 
v ktorej má tím výbornú šancu na celkové 
ví azstvo. Diev atá podávajú po as celej 
sezóny skvelé výkony a triumf v sú aži by 
bol zaslúženou odmenou za ich tvrdú prácu 
a odhodlanie.

V nadchádzajúcich šiestich kolách akajú 
na hrá ky HC Tatran Stupava ešte tri 
domáce stretnutia. Prvý domáci zápas odo-
hrajú už 20. apríla v školskej športovej hale 
proti ŠA Tren ín. O dva týždne neskôr, 4. 
mája, privítajú aktuálne druhý tím tabu ky 
HK Sokol Bánovce nad Bebravou.
Sezónu zakon ia v poslednom kole 
domácim zápasom proti TJ Družstevník 
Topo níky, ktorý sa uskuto ní 18. mája.

Verní priaznivci ur ite nezmeškajú ani 

jedno z týchto stretnutí a vytvoria na tri-
búnach skvelú atmosféru, ktorá poženie 
diev atá za ví azstvami. Veríme, že hrá ky 

nesklamú a v každom zápase nechajú na 
ihrisku srdce, aby mohli oslávi  vytúžený 
ligový primát. Prí te povzbudi  náš tím 
v boji o majstrovský titul!

Pomoc pre Kanonierky
Po as domáceho zápasu proti Dunajskej 

Strede preukázali klub a fanúšikovia HC 
Tatran Stupava svoju ve kodušnos  a pod-
poru slovenským reprezentantkám v plážo-
vej hádzanej z tímu Kanonierky, za ktorý 
nastupuje aj nieko ko hrá ok Tatranu. V klu-
bovni sa po as stretnutia varil guláš a vý a-
žok z jeho ochutnávky putoval na podporu 
Kanonierok. V aka štedrosti prítomných 
divákov sa podarilo vyzbiera  pozoruhodnú 
sumu 1 375 eur.

Získané finan né prostriedky budú pou-
žité na pokrytie nákladov spojených s ú as-
ou tímu Kanonierky na finálovom turnaji 

European Beach Tour (EBT), ktorý sa bude 
kona  v júni vo francúzskom meste ku Laca-
nau. Vedenie HC Tatran Stupava, dobrovo -
níci a fanúšikovia si zaslúžia obrovskú v aku 

za svoju ochotu a štedros , v aka ktorej bude 
môc  tím Kanonierky dôstojne reprezento-
va  Slovensko na tomto prestížnom európ-

skom podujatí v plážovej hádzanej.
Táto nezištná podpora zo strany klubu a jeho 

priaznivcov je skvelým príkladom solidarity 
a súdržnosti v športovej komunite.

Staršie dorastenky bojujú 
o najvyššie prie ky

Staršie dorastenky pod taktovkou skúse-
ného trénera uboša Hepnera podávajú tak-
tiež skvelé výkony a nezaostávajú za svojimi 
staršími kolegy ami. V sú aži zvádzajú napí-
navý súboj s favorizovaným tímom z Micha-
loviec. Aktuálne im patrí vynikajúca druhá 
prie ka, pri om na lídra tabu ky strácajú 
iba štyri body. Zverenky trénera Hepnera 
si už dokázali vybudova  solídny náskok 
pred tre ou Ša ou, ktorá za nimi zaostáva 
o osem bodov. Mladé hádzanárky z tohto 
tímu ukazujú ve ký potenciál a nazna ujú, 
že v budúcnosti by mali patri  medzi opory 
ženského tímu a viaceré z nich majú poten-
ciál aj na výraznejší úspech.

Mladšie dorastenky v boji 
o cenné kovy

Mladšie dorastenky sa v závere ných 
kolách sú aže takisto pobijú o popredné 
prie ky a miesto na stup och ví azov. 
Momentálne sa nachádzajú na tretej pozí-
cii, no na vedúcu Ša u strácajú iba štyri body 
a na druhú prie ku okupovanú Žilinou 
dokonca len dva body. Od štvrtého miesta, 
ktoré patrí Michalovciam, ich delí šes bo-
dový náskok.

V zostávajúcich šiestich kolách odohrajú 
až štyri stretnutia pred domácim publikom, 
o je skvelá príležitos  zabojova  o o najlep-

šie umiestnenie v kone nej tabu ke. Mladé 
hádzanárky ur ite nechajú na ihrisku všetky 
sily, aby dosiahli vytúžený úspech a pote-
šili svojich fanúšikov. Záver sezóny tak s u-
buje napínavé a dramatické boje o cenné 
ligové body.

Vladimír Mi ek, foto: Lucia Obžerová
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Hádzanárky HC Tatran Stupava 
úspešne vstúpili do jarnej časti
Hádzanárky HC Tatran Stupava za ali jarnú as  1. ligy 
impozantným spôsobom, ke  v odvetných zápasoch 
nestratili ani jediný bod. Ich skvelá forma a odhodlanie 
priniesli ovocie v podobe cenných ví azstiev, ktoré ich 
posúvajú bližšie k vytúženému cie u.

TABUĽKA 1. LIGY ŽENY

1. HC Tatran Stupava 18 17 0 1 589:362 34

2. Bánovce nad Bebravou 18 14 1 3 568:486 29

3. Dunajská Streda B 18 14 0 4 570:423 28

4. ŠŠK SLŠ Prešov 19 14 0 5 534:450 28

5. HK AS Trenčín 18 11 1 6 479:478 23

6. HKM Šurany 18 11 1 6 538:547 23

7. Zlatná na Ostrove 19 9 0 10 524:512 18

8. ŠA Trenčín 18 8 0 10 497:553 16

9. ŠKP Bratislava 18 7 0 11 506:577 14

10. Nesvady-Imeľ 18 7 0 11 370:484 14

11. HK Junior Močenok 17 2 1 14 414:513 5

12. ŠŠK Bernolákova 16 
Košice

18 2 0 16 440:533 4

13. TJ Družstevník 
Topoľníky

18 2 0 16 381:481 4

TABUĽKA 1. LIGY STARŠIE DORASTENKY, o 1. – 6. miesto

1. MŠK IUVENTA 
Michalovce

14 13 0 1 465:272 26

2. HC Tatran Stupava 14 10 2 2 362:277 22

3. HK Slovan Duslo Šaľa 14 6 2 6 431:366 14

4. HC DAC Dunajská Streda 13 4 3 6 374:334 11

5. Malacky/Rohožník 13 4 1 7 290:351 9

6. SMF HK Žilina 14 0 0 14 201:523 0

TABUĽKA 1. LIGY MLADŠIE DORASTENKY, o 1. – 6. miesto

1. HK Slovan Duslo Šaľa 14 11 0 3 469:373 22

2. SMF HK Žilina 14 10 0 4 432:350 20

3. HC Tatran Stupava 14 9 0 5 366:345 18

4. MŠK IUVENTA 
Michalovce

14 6 0 8 374:394 12

5. HC DAC Dunajská Streda 14 4 1 9 356:401 9

6. TJ Strojár Malacky/ŠKH 
Rohožník

14 1 1 12 315:449 3

Zostávajúci program ženy:

13. 4. HK AS Trenčín – HC Tatran Stupava

20. 4. HC Tatran Stupava – ŠA Trenčín

27. 4. HKM Šurany – HC Tatran Stupava

4. 5. HC Tatran Stupava – HK Sokol Bánovce nad Bebravou

11. 5. ŠŠK SLŠ Prešov – HC Tatran Stupava

18. 5. HC Tatran Stupava – TJ Družstevník Topoľníky

Zostávajúci program dorasteniek (mladšie aj staršie majú 

rovnakých súperov):

10. kolo 13. 4. HC Tatran Stupava – SMF HK Žilina

11. kolo 20. 4. TJ Strojár Malacky/ŠKH Rohožník – HC Tatran 
Stupava

12. kolo 27. 4. HC Tatran Stupava – MŠK IUVENTA Michalovce

13. kolo 4. 5. HK Slovan Duslo Šaľa – HC Tatran Stupava

14. kolo 11. 5. HC Tatran Stupava – HC DAC Dunajská Streda

15. kolo 18. 5. HC Tatran Stupava – SMF HK Žilina



 

PREDAJ  

A SERVIS 

BICYKLOV

Hlavná 40
STUPAVA

www.koliesko.eu 

0903 743 881

Niekto sa zo Stupavy vybral 
rezkým krokom od kostola 
cez oboru, okolo erveného 

dom eka až na Košariská, niekto zas 
na bicykli. V ase obeda sme sa všetci 
aj s tými, ktorí prišli od Lozorna alebo 
cez kopec od Jura pri Bratislave, stretli 
na lúke pri pohári horúceho aju. Novú 
sezónu odštartoval predseda klubu Sta-
nislav Bojkovský a všetkým sa priho-
voril aj predseda Klubu Slovenských 

turistov z regiónu Malé Karpaty 
Marián Pavlovi . 

Organizácia našich turistov Tat-
ran Stupava má aktuálne 110  lenov 
a okrem príjemných turistických cie ov 
ich tento rok aká aj organizácia celo-
slovenského cyklozrazu KST v spolu-
práci s regiónom KST Malé Karpaty.

Avizovaný  46. ro ník sa 
bude kona  v termíne 22. až 

25. augusta v Stupave. Stupav-
ské noviny sú mediálnym part-
nerom a pomáha aj mesto 
Stupava. Organiza ný výbor 
h adá dobrovo níkov, ktorí 
by vedeli pri príprave a po as 
podujatia v auguste pomôc . 
Ohláste sa, prosím, na adrese: 
cyklozrazstupava@gmail.com.

švo, foto: autorka

Sú aženia sa zú astnili aj tri 
tímy z Kynologického klubu 
Stupava. Výsledky nás pote-

šili, aj ke  si vietor nad našimi hla-
vami so strechou riadne zažartoval. 
Môžeme by  pyšné, že to psíky 
ustáli. V kategórii za iato níkov 
OB0 sa na krásnom 5. mieste a so 
známkou ve mi dobrá zo 17 pre-
tekárov umiestnila Mária Šul-
cová s krížencom Lena, v kategórii 
OB1 sa na 4. mieste a so znám-
kou ve mi dobrá umiestnila Beata 
Lacíková s cavalier king Charles 

španielom Gaia z Malého Majera 
a na 6. mieste Katarína Murracas 
s krížencom Honey zo 7 preteká-
rov. „Stol ek prestri sa“ pripravili 
všetci ú astníci a každý priniesol 
kolá ik, pri ktorom sme v debate 
stretli kamarátov. Psíkom vždy za 
ich výkon všetci zatlieskali. Rozhod-
kyne OB SKO Lucia Kišová a Lucia 
Oláhová okrem presnosti predvede-
nia cvikov oce ovali rados  a ochotu 
na spoluprácu v tíme psovod a pes.

Beata Lacíková, predsední ka Kynolo-
gického klubu Stupava, foto: autorka
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Nová sezóna
Klub slovenských turistov Tatran Stupava pozval svojich lenov 
a priaznivcov na otvorenie turistickej sezóny, ktoré sa tradi ne konalo 
na Košariskách pri Borinke v sobotu 16. marca 2024.

Aj ke  sa preteky obedience a rally obedience 
O ve kono ného zaja ika v RSDC hale v Pezinku 
konali prvého apríla, nebol to prvoaprílový žart. 
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Slovenská paralyžiarka Alexan-
dra Rexová z ne alekého Zohoru 
(športovky u sme v Stupav-

ských novinách predstavili v roku 
2022 v ísle 3) dosiahla pre Sloven-
sko po as uplynulých rokov vyni-
kajúce výsledky. Teraz zdvihla nad 
hlavu ve ký krištá ový glóbus  za cel-
kové prvenstvo vo Svetovom pohári 
2023/2024 medzi zrakovo znevýhod-
nenými. Gratulujeme!

rr, foto: archív AR

Míľniky sezóny

Obedience preteky 
O veľkonočného zajačika



Postup
V miske si aktivujeme kvasnice v troche 

mlieka a cukru. Najemno si nastrúhame 
uvarený zemiak a všetky suroviny zmie-

šame. Pokia  je cesto príliš tuhé, pridáme 
mlieko. Zabalíme ho do mikroténového 
vrecúška a necháme aspo  hodinu v chlad-
ni ke. Potom ho rozva káme a vykraju-
jeme mesia iky alebo radielkom ty inky.

Potrieme ich vají kom a posypeme ras-
cou, sezamom alebo makom. Na posýpku 
je výborný aj strúhaný údený syr. Rozlo-
žené na papieri na pe enie necháme polho-

dinu v teple podkysnú . Pe ieme 17 minút 
pri 175 °C dozlatista.

Helena Brli ová, foto: švo

ŠPENÁTOVÝ KOLÁ  
Nastrúhame si Nivu a feta syr, zmie-

šame ich s nasekaným kôprom a petržle-

novou v a ou. So so ou ve mi opatrne, 
lebo oba syry sú slané. 

Pridáme mleté korenie, rozdrvený ces-
nak a nasekanú jarnú cibu ku. Do zmesi na 
záver pridáme nasekaný špenát a vají ka. 

Pripravíme si plech. Jeho dno nahusto posy-
peme strúhankou. Na u rozložíme plát 
lístkového cesta, ktoré sme ešte trošku roz-

va kali, a poprepichujeme 
ho vidli kou. Na celú plo-
chu rozotrieme sviežu plnku 
a prekryjeme druhým plá-
tom cesta. 

To opä  poprepichujeme. 
Pred pe ením kolá  natrieme 
ž tkom a posypeme sezamom 

alebo rascou. Pe ieme 
15 minút na 200 °C 

a 15 minút na 180 °C.
Dobrú chu !

Ema Reháková, foto: švo
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POTREBUJEME
350 g polohrubej múky
1 L soli
2 ž tky
1 Palmarín
2 PL kyslej smotany
20 g kvasníc (polovica kocky)
1 v šupe uvarený zemiak

POTREBUJEME
250 g feta syra
250 g Nivy
2 balí ky erstvého špenátu
1 zväzok jarnej cibu ky
3 PL najemno nasekanej petržlenovej v ate
3 PL nasekaného kôpru
4 strú iky cesnaku
1 ks nasekaného póru
1 PL olivového oleja
3 vajcia
pod a chuti so , ierne korenie
2 balí ky lístkového cesta
strúhanku
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Slané 
koláče 
sú perfektnou odpove ou 
na rýchle ob erstvenie, teplé 
ra ajky, pohostenie pre 
návštevu i chutnú pochú ku 
k rozpozeranému seriálu.

me 
o-
ku 
á-
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me 
om 

alebo rasco
15 minút

a 15 minút n
Dobrú ch

Ema Reháko
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